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مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی، احتکار 
زمین و مســکن را علت اصلــی افزایش قیمت 
مســکن عنوان کرد و گفــت: یکــی از مالکان 
عمده خانه های خالی بانک ها هســتند که 200 
هزار واحد خانه خالی برای بانک ها شناســایی 
شــده و بانک ها به تدریج این خانه ها را                              به بازار 
عرضه می کنند، تلاش ما این اســت که انگیزه 
بــرای احتکار مســکن به حداقــل کاهش پیدا 
کند. وزیر راه و شهرســازی یکی از دلایل اصلی 
افزایش قیمت مســکن را احتکار به دلیل اجرا 
نشــدن قانون مالیات بر خانه های خالی با وجود 
تصویب در ســال های گذشــته دانست و افزود: 
کسانی که در بخش سوداگری مسکن و احتکار 
آن فعالیــت می کنند، از رگولاتــور و مقام ناظر 
جلوتر حرکت کــرده و طوری رفتــار می کنند 
که قوانین و مقررات در این زمینه بی اثر شــود. 
مهم ترین مشــکل اطلاعات قابل اتکا در بخش 
مســکن و پروانه های ســاختمانی است که من 
به عنــوان وزیر راه و شهرســازی اگــر بخواهم 
آمار پروانه های ســاختمانی را که شهرداری ها 
صــادر می کنند به دســت بیاورم، بــا مصیبت 
روبه رو می شوم. بذرپاش گفت: بر اساس مصوبه 
شــورای عالی شهرســازی هر زمینی که پروانه 
ساخت گرفته باشــد و 10 ســال از آن بگذرد 
درحالی که ساخت وسازی در آن صورت نگیرد، 
تغییــر کاربری از مســکونی بــه خدماتی داده 
می شود و این ابزاری برای جلوگیری از احتکار 

زمین و ملک به شمار می رود.

بهنام صمدی

عرضه 200 هزار واحد خالی 
بانک ها به بازار مسکن
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رئیــس کل بانک مرکزی با بیان اینکه نرخ رشــد پایه پولی در آبان ماه به 
۳۸ درصد رســید، گفت: رشــد پایه پولی در پایان ســال به زیر ۳0 درصد 

رسید. خواهد 
محمدرضا فرزین، در همایش اصلاح ساختارها و ناترازی های اقتصاد ایران 
با اشاره به ناترازی های حوزه پولی و بانکی گفت: تحولات پولی در سال 1402 
به این صورت بود که ما با یک جهش بیش از حد در نرخ ارز )اورشــوتینگ( 
مواجه شــدیم و بانک مرکزی اگرچه از ابتدای ســال سیاســت کاهش رشد 
نقدینگی را داشــت و در ابتدای سال گذشته حدود 40 درصد بود، اما تلاش 
کرد تا پایان سال به ۳0 درصد برسد، اما چون نرخ ارز افزایش بیش از اندازه 

داشــت خودش یکی از عواملی بود که منجر به افزایش نقدینگی شد.
وی ادامــه داد: از طرفی اقتصاد جهانی نیز وارد یک رکود شــد و ما پیش 
بینی می کردیم به دلیل افزایش نرخ بهره توســط بانک های مرکزی امریکا و 
اروپا، قیمت حامل های انرژی کاهش پیدا کند. این در شــرایطی بود که ما پا 
به ســال جدید گذاشــتیم. رئیس کل بانک مرکزی گفت: در فروردین امسال 
رشــد پایه پولی به 45.2 و نرخ رشــد نقدینگی به ۳۳.1 درصد رســیده بود. 
ما از ابزار های سیاســت های پولی برای کنترل رشد نقدینگی استفاده کردیم 
به نحوی که در ابتدای ســال اعلام کردیم نرخ رشــد نقدینگی در پایان سال 
حدود 25 درصد اســت. لازم به ذکر اســت که در کوتاه مدت نرخ رشد پایه 

پولی هیچ ارتباطی با رشــد نقدینگی ندارد.
وی ادامه داد: در شهریور ماه موفق شدیم رشد نقدینگی را به زیر نرخ 27 

درصد برســانیم و در آبان ماه این نرخ به 26.2 درصد رسیده است.
فرزین گفت: ما در ماه های آخر ســال نرخ رشد نقدینگی را آرام تر کنترل 

می کنیم تا به بخش های واقعی اقتصاد آســیبی نرسد و تا پایان سال این نرخ 
به 25 درصد خواهد رســید. این سیاســت که منجر به کاهش تورم می شود، 

منجر به جلوگیری از افزایش ناترازی بانک ها نیز خواهد شــد.
 رشــد پایه پولی تا پایان سال به زیر ۳0 درصد خواهد رسید

فرزین ادامه داد: نرخ رشد پایه پولی در مهرماه به ۳9.6 درصد رسیده بود 
و در آبان ماه به ۳۸.5 درصد رســید و تا پایان ســال به زیر ۳0 درصد خواهد 
رســید. با توجه به کاهش رشد نقدینگی و کاهش رشــد پایه پولی اطمینان 

داریم که تا پایان ســال به میانگین بلندمدت خود خواهیم برگشت.
تســهیلات تکلیفی، دلیل اصلی ناترازی بانکی

فرزیــن گفت: یکی از دلایل اصلی ناترازی بانک ها تکالیف دولت و مجلس 
بــوده اســت. دلیل این موضوع نیــز ناترازی دولت ها بــوده و دلیل دیگر آن 

است. نظارتی  ضعف های 
وی ادامه داد: اگر ما ســیر تاریخی موضوع را بررســی کنیم در دهه 60 
دلیل اصلی رشــد پایه پولی افزایش بدهی دولت به بانک مرکزی بوده است. 
امــا در دهــه ۸0 با توجه به مصوبه مجلس که به دولت اجازه نمی داد به طور 

مســتقیم از بانک مرکزی استقراض کند این موضوع به حاشیه رفت.
وی گفت: از طرفی در اوایل دهه ۸0 اجازه دادند مؤسسات غیرمجاز شکل 
بگیرند. اما در دهه ۸0 اتفاق بدی نیفتاد به دلیل اینکه مخارج دولت از محل 
نفت تأمین می شــد و به این دلیل نیازی نداشت دست در جیب بانک ها کند.

فرزیــن افزود: نکته ای که وجود دارد این اســت کــه در دهه 90 به دلیل 
محدودیت در منابع نفتی، دولت مجبور شد ناترازی هایش را به بانک ها منتقل 

کند. به همین دلیل هرچه تحریم تشــدید شــد این فرایند نیز شدت یافت.
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در تابستان سال 1401، از مجموع جمعیت فعال 
زنان، ۸4.6 درصد آنها شاغل بوده اند. در سه ماهه 
اول امسال نیز زنان شاغل به همین میزان بوده اند، 
با این تفاوت که میزان و تعداد جمعیت فعال زنان 
در سه ماهه دوم امسال نسبت به بهار سال جاری و 
تابستان سال گذشته با افزایش مواجه شده است. 
گزاره ای که رونق اشتغال و کاهش نرخ بیکاری زنان 
را نوید می دهد. در سه ماهه دوم امسال نسبت به 
ســه ماهه دوم سال گذشــته، سهم زنان شاغل از 
اشتغال کل کشور با افزایش مواجه شد و به بیش 
از 41.69 درصد رســید و ۳7۸ هزار شاغل جدید 

به جمع شاغلان اضافه شد.
بنابر داده هــای آماری مرکز آمــار از بازار کار 
تابستان سال 1402، تعداد اشتغال خالص زنان در 
این فصل بالغ بر ۳7۸ هزار شــغل بوده است. سال 
گذشته در همین بازه زمانی 11۳ هزار و 912 شغل 
در بخش زنان ایجاد شده بود. بنابراین حدود 265 
هزار شغل بیشتر از ســال گذشته در بخش زنان 
ایجاد شده است. در این میان، از مجموع 4 میلیون 
و 709 هــزار زن فعال، ۳ میلیون و 9۸4 هزار زن 
شاغل هستند و تنها 725 هزار زن از این جمعیت 
بیکار هستند. به عبارتی در تابستان امسال، ۸4.6 
درصد ازمجموع زنان فعال در بازار کار شاغل بوده اند.

از تابستان سال 1400 تا تابستان سال 1402، به 
میزان 5.۳ درصد بیکاران فارغ التحصیل زن کاهش 

یافته است.
بر اساس گزارش مرکز آمار، تابستان امسال 906 
هزار و 799شغل خالص ایجاد شده که ۳7۸ هزار 
و 1۳4 شغل به زنان اختصاص یافته است. چنانچه 
سهم زنان از مجموع اشــتغال خالص ایجاد شده 
در تابســتان ســال 1402، بیش از 41.69 درصد 

بوده است.
در تابستان سال 1402 نسبت به تابستان سال 
1401، نرخ بیکاری کشور با کاهش یک درصدی، 
به 7.9 درصد رسید و نرخ جمعیت فعال نیز با 0.6 

درصد افزایش به 41.6 درصد رسید.
همزمانی رشد نرخ مشارکت اقتصادی کشور با 
ادامه روند نزولی نرخ بیکاری آن که حالا به کف 19 
ساله اخیر خود رسیده است، سیگنال های مثبتی را 
از اقتصاد کشور ارسال می کند. بهبود فضای کسب 
و کار و افزایش تعداد کارجویان برای اقتصاد کشور 
به معنای رونق تولید و به حرکت درآمدن بخش مولد 

اقتصاد کشور است.
طبق آمار ارائه شده، در تابستان امسال با اضافه 
شــدن 906 هزار و 799 شــاغل جدید به شاغلان 
کشور، تعداد آنها به 24 میلیون و 6۸5 هزار و 51۳ 
نفر رسیده است. در این بازه زمانی، تعداد شاغلان زن 
نیز با افزایش ۳7۸ هزار و 1۳4 شاغل، به ۳ میلیون و 

9۸4 هزار و 1۳5  نفرافزایش یافته  است.
اشتغال زنان در بهار امسال

این در حالی اســت که در بهار امسال، از میان 
4 میلیــون و 5۳9 هزار زن جویای کار، تنها 67۳ 
هــزار نفر بیکارند و در این میان ۳ میلیون و 76۳ 
هزار نفر شاغل هستند. به عبارتی حدود ۸5 درصد 

از جمعیت فعال زنان، شاغل هستند.
کل جمعیت فعال زنــان، به 4 میلیون و 5۳9 
هزار نفر رسید که نشان از افزایش 150 هزار نفری 
دارد. در مقابل 2۳7 هزار نفر از جمعیت غیرفعال 
زنان کاسته شد. در بهار امسال نسبت به بهار سال 
گذشته بیش از 1۸5 هزار نفر به تعداد شاغلان زن 
اضافه شــد که جمعیت آنها را به ۳ میلیون و ۸66 
هزار نفر رسانده است. در این بازه زمانی از جمعیت 
غیرفعال زنان به میزان 2۳7 هزار نفر کاسته شده 
و تعداد آنها را به 2 میلیون و 6۳1 هزار نفر کاهش 
داده اســت. براســاس گزارش مرکز آمار، در بهار 
امسال نسبت به مدت مشــابه سال گذشته، نرخ 
بیکاری از 9.2 درصد به ۸.2 درصد کاهش یافته و 
نرخ مشارکت اقتصادی نیز از 4.9 درصد به 41.2 
درصد افزایش یافته اســت. در همین بازه زمانی، 
اشتغال کشــور نیز با 0.7 درصد افزایش به ۳7.۸ 
درصد رسید و در این مدت 72۸ هزار شغل جدید 
نیز ایجاد شده است. اما در این میان آنچه می توان 
از داده های مرکز آمار از وضعیت نیروی کار در بهار 
امسال نسبت به ســه ماهه اول بهار سال گذشته 
استنباط کرد، این اســت که کاهش نرخ بیکاری 
در زنان بیشــتر از مردان بوده است. طبق گزارش 
مرکز آمار، نرخ بیکاری زنان در بهار امسال نسبت 
به ســه ماهه اول سال گذشته، 1.۳ درصد کاهش 
یافته اما این نرخ در مردان تنها یک درصد با کاهش 
مواجه شده است. نرخ بیکاری زنان از 16.1 درصد 
در بهار ســال 1401 به 14.۸ درصد در بهار سال 

1402 رسیده است.
روند بهبود نرخ بیکاری زنان در تابستان امسال

در بهار امسال نسبت به سه ماهه اول سال گذشته، 

نرخ بیکاری گروه سنی 15 تا 24 ساله زنان به ۳2.2 
درصد رســید که این مقدار با کاهش ۸.5 درصدی 
مواجه شده است. این در حالی است که در این گروه 
سنی در مردان تنها، 1.5 درصد کاهش نرخ بیکاری 

مشاهده شده است.
جمعیت بیکار زنان در رده سنی 15 تا 24 ساله 
در بهار سال گذشته، بالغ بر 16۳ هزار نفر می شد که 
این تعداد در بهار سال 1402 به 146 هزار نفر رسید.

نرخ بیکاری زنان در رده ســنی 1۸ تا ۳5 ساله 
نیز در بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته 2.1 
درصد کاهش نشان می دهد. در بهار سال گذشته 
این مقدار 2۸.۳ درصد بود که بهار امسال به 26.2 
درصد رســید. نرخ بیکاری زنان در تابستان سال 
1402 نسبت به همین مدت مشابه در سال 1401، 
1.۸ درصد با کاهش مواجه شده است. نکته قابل 
تأمل اینکه، نرخ بیکاری زنان در حالی در تابستان 
ســال 1402 به 15.4 درصد رسیده که این نرخ 
در تابستان ســال 1400، هنگام آغاز به کار دولت 
سیزدهم، 17.7 درصد بود که در تابستان سال جاری 
نســبت به دو فصل مشابه خود 2.۳ درصد با افت 
روبه رو شده است. جالب آنکه نرخ بیکاری زنان در 
تابستان سال 1400 به نسبت تابستان سال 1۳99 
طی یک سال، به میزان 1٫2 درصد با افزایش مواجه 
شده بود. در تابستان امسال نسبت به تابستان سال 
گذشته نرخ بیکاری زنان جوان به طور چشمگیری با 
کاهش مواجه شده است. این میزان کاهش نسبت 
به دوره های مشابه ســال های گذشته یک رکورد 

محسوب می شود.
طبق آمار ارائه شــده، در تابســتان امسال نرخ 
بیکاری زنان جوان در گروه سنی 15 تا 24 ساله با 
کاهش ۸.6 درصدی از ۳9 درصد به ۳0.4 درصد 

رسیده است.
طبق آمار، نرخ بیکاری زنان در گروه سنی 1۸ تا 
۳5 ساله در تابستان امسال نسبت به دو فصل مشابه 
با کاهش 4.4 درصدی روبه رو شده و به 26.6 درصد 
رســیده است. نرخ بیکاری زنان 1۸ تا ۳5 سال در 
تابستان سال 1401، 29٫۳ درصد اعلام شدکه این 
میزان نسبت به تابستان سال 1400 که ۳1 درصد 
ثبت شده بود، 1٫7 درصد کاهش نشان می دهد. 
روند نزولی نرخ بیکاری در رده سنی زنان جوان نیز 
از ابتدای دولت سیزدهم آغاز شده و این روند نزولی 

در دوفصل ابتدایی امسال هم ادامه داشته است.

تداومرونقاشتغالبهاریبانواندرتابستان

در تابستان امسال 
نرخ مشارکت 
اقتصادی زنان 
نسبت به تابستان 
سال 1400، 1.1 
درصد افزایش 
داشته و نسبت 
به تابستان سال 
گذشته، 0.9 درصد 
با افزایش مواجه 
شده است.

   حذف ناترازی برق با توسعه نیروگاه های خود تأمین 
صنایع

اقدام دولت و پشــتیبانی مجلس در حــوزه تکلیف صنایع به 
ساخت نیروگاه های خود تأمین، می تواند زمینه سرعت گرفتن 

رفع ناترازی برق را رقم بزند.
توسعه نیروگاه های خود تأمین برای رفع ناترازی برق راهبردی 
مهرماه 1400 با توافق وزارت نیرو و وزارت صمت کلید خورد.

براســاس جزئیات این تفاهمنامه، ســرمایه گذاری ســاخت 
14 نیروگاه توسط شــرکت های فولاد مبارکه اصفهان، فولاد 
هرمــزگان به همراه فــولاد کاوه جنوب، شــرکت آلومینیوم 
المهدی، شرکت ملی مس، چادرملو، گل گهر، ایمیدرو )منطقه 
ویژه لامرد - سالکو(، ایرالکو، آلومینای ایران، توسعه آب آسیا، 
شرکت پویا انرژی، فولاد خوزستان و فولاد سترگ شرق انجام 
شــده و ظرفیت مجموع این 14 نیروگاه برابر 12هزار و 469 
مگاوات برآورد می شــود. البته حداقل ظرفیت این تفاهمنامه 
برابر 10 هزار مگاوات عنوان شده و مازاد بر 10 هزار مگاوات با 
توافق و تأیید 2 وزارتخانه نیرو و صنعت، معدن و تجارت قابل  

افزایش یا جایگزینی خواهد بود.
پــس از تفاهــم وزارت نیــرو و وزارت صمــت، مجلــس 
شورای اسلامی نیز به مسأله ســاخت نیروگاه های خود تأمین 
ورود کرد و در قالب قانون مانع زدایی از صنعت برق، توســعه 

این حوزه را در دستور کار قرار داد.
بر اساس جزئیات ماده 4 قانون مانع زدایی صنعت برق که در 
ســال 1402 به تصویب رســید، صنایع انرژی بر با هماهنگی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت نیرو مکلف هســتند، 
حداقل 9 هزار مگاوات نیروگاه حرارتی با بازدهی حداقل 55 
درصد و یک هزار مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر و پاک تا پایان 
سال 1404 از محل منابع داخلی صنایع مذکور احداث کنند.

در صورت عدم ســاخت، تأمین برق این صنایع در شــرایط 
کمبود برق، در اولویت طرح های مدیریت مصرف برق وزارت 

نیرو قرار می گیرد.
سال 1401 در بخش صنعتی 16 درصد رشد مصرف برق ثبت 
و در ســال 1402 نسبت به سال گذشــته 14 درصد به رشد 

مصرف اضافه شده است.
به طور کلی ۳0 درصــد به مصرف برق صنعتی کشــور اضافه 
شــد. این امر به رونق تولید و تداوم فعالیت بخش صنعت در 

گرم ترین روزهای سال و در زمان اوج مصرف کشور انجامید.
هر چند که گفته می شــود با تصویب ایــن آیین نامه، فرایند 
صدور مجوزهای لازم برای ساخت این نیروگاه ها توسط صنایع 
انرژی بر کشور تسریع شده و صنایع کشور می توانند باسرعت 

بیشتری نسبت به تکمیل نیروگاه های خود اقدام کنند.
وزارت نیرو مکلف است از تأمین برق این صنایع، پشتیبانی و 

برق تولیدی مازاد آنها را منتقل کند.
 برق مــازاد نیروگاه های فــوق در بورس انــرژی یا به صورت 

قرارداد دوجانبه قابل فروش است.
 وزارت نفت مکلف اســت با هماهنگی وزارت نیرو ســوخت 
موردنیاز نیروگاه های مذکــور را تأمیــن کند.هم اکنون نیز 
آیین نامه ماده 4 قانون مانع زدایی توسط وزارت نیرو تهیه و در 

هیأت وزیران به تصویب رسیده است.
تلاش برای افزایش ظرفیت تولید برق برای رفع ناترازی برق 
یکی از مهم ترین برنامه هایی است که از ابتدای دولت سیزدهم 

مورد تأکید قرار گرفت.
میزان ناترازی در تولید و مصرف برق در ابتدای فعالیت دولت 
ســیزدهم حدود 15 هزار مگاوات بود که پیش بینی می شــد 
در ســال 1401 با درنظرگرفتن رشد تولید به حدود 20 هزار 

مگاوات برسد.
هر چند که به واسطه پیشــبرد مجموعه اقدام ها، برنامه ریزی 
برای انجام طرح های توسعه ای، بهینه سازی و مدیریت مصرف، 

تابستان سال گذشته با حداقل مشکل پشت سر گذاشته شد.
براین اساس، از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم تاکنون 40 
واحد نیروگاه حرارتی جدید به ظرفیت پنج هزار و 705 مگاوات 
برای کمک به کاهش ناترازی، اشتغال زایی و ایجاد برق پایدار در 

شبکه سراسری وارد مدار شده است.
طبق اعلام شــرکت برق حرارتی، از این تعداد پروژه، 27 طرح 
مربوط به واحدهای گازی به ظرفیت ۳ هزار و 569 مگاوات و 1۳ 
پروژه نیز مربوط به واحد بخار نیروگاه های سیکل ترکیبی است 
که از محل ساخت واحدهای بخار یاد شده، سالانه سه میلیارد و 
250 میلیون مترمکعب در مصرف سوخت صرفه جویی خواهد 
شد.ســخنگوی صنعت برق دراین باره گفت: آیین نامه اجرایی 
ماده 4 قانون مانع زدایی از توســعه صنعت برق درباره احداث 
نیروگاه توسط صنایع انرژی بر کشــور به تصویب هیأت دولت 

رسیده است.
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M A R Z E E G H T E S A S D3
       قرارداد ارتقای کیفی نفت کوره شرکت پالایش 

نفت کرمانشاه منعقد شد
سخنگوی شــرکت پالایش نفت کرمانشــاه از انعقاد قرارداد 
ارتقای کیفی نفت کوره تولیدی این شــرکت، طی مراسمی 
با حضور معاون رئیس جمهور و حمایت مهندس درویشــوند 

سهامدار پالایشگاه خبر داد.
به گزارش پایگاه خبــری طلوع و به نقــل از روابط عمومی و 
امور بین الملل شــرکت پالایش نفت کرمانشــاه، محمدرضا 
امامی نیا در این باره اظهار کرد: آیین رســمی امضای قرارداد 
ارتقای کیفی نفت کوره تولیدی پالایشگاه های نفت کرمانشاه 
و لاوان با حضور روح الله دهقانــی فیروزآبادی، معاون علمی و 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری  و حمیدرضا 
زیدی فرد معاون وزیر در امور مهندســی، پژوهش و فناوری، 
جلیل ســالاری مدیرعامل شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایــران، جمعی از مدیران پالایشــگاهی و 
مدیران شرکت های دانش بنیان در سالن جلسات وزارت نفت 

برگزار شد.
امامی نیا یادآور شد: براساس این دو قرارداد که میان شرکت 
پالایش نفت کرمانشاه و شــرکت آذر انرژی تبریز و همچنین 
شرکت پالایش نفت لاوان و شرکت اکسیر نوین فرایندآسیا، با 
هدف ارتقای کیفی نفت کوره تولیدی این دو پالایشگاه به امضا 
رسید، میزان گوگرد نفت کوره تولیدی در این دو پالایشگاه به 

میزان قابل ملاحظه ای کاهش خواهد یافت.
سخنگوی پالایشــگاه کرمانشــاه ضمن تقدیر از حمایت های 
مهندس درویشوند سهامدار شرکت در انعقاد این قرارداد مهم، 
گفت: انعقاد این قرارداد نقــش مهمی در کاهش آلاینده های 
محیط زیستی و ارتقای شاخص های کیفی فرآورده های نفتی 

پالایشگاه های نفت کشور ایفا خواهد کرد.
امامی نیــا با اشــاره بــه ســخنان دکتــر روح الله دهقانی 
فیروزآبادی معاون علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور در این مراســم، گفت: ایشان تأکید کردند که 
پالایشــگاه های نفت کرمانشــاه و لاوان با اجرای این پروژه 
در واقع خط   شکن وزارت نفت شــده اند که در نوع خود کم 
نظیر اســت و قطعاً می تواننــد به عنوان الگویی برای ســایر 
شــرکت های پالایشی کشــور در جهت بهره گیری از توان و 

دانش فنی داخلی قرار گیرند.
وی همچنین به سخنرانی جلیل ســالاری، معاون وزیر نفت 
و مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران در این مراسم اشاره کرد و گفت: ایشان نیز در این جلسه 
ضمن تقدیر از حمایت های مدیریت بخش خصوصی شرکت 
پالایش نفت کرمانشــاه، اجرای این قــرارداد را گامی مهم و 
ارزشمند در مســیر توســعه کیفی محصولات تولیدی حوزه 

وزارت نفت دانستند.
امامی نیا تصریح کرد: معاون وزیر نفت در این جلســه ضمن 
تأکید بر رســیدن به ســطح دانش فنی در همــه حوزه های 
کیفی ســازی و کمی سازی شــرکت های پالایشــی کشور، 
یادآور شــد: اما یکی از چالش های ما بحث نفت کوره بود که 
خوشبختانه امروز شاهد برداشــتن گامی مؤثر در این مسیر 
توسط پالایشگاه کرمانشــاه و لاوان هستیم. این دو پالایشگاه 
نخستین شــرکت هایی هســتند که به دانش فنی داخلی در 
حوزه نفت کوره اعتماد کردند و برای این مجموعه ها استقرار 
دانش فنی داخلی باعث افتخار اســت، از این رو از آنها تشــکر 
می کنم و بی شک می گویم که این طرح ها بهره وری اقتصادی 
دارد و افزون بر آن گامی مهم برای بهینه سازی مصرف انرژی 

است.
سخنگوی شــرکت پالایش نفت کرمانشاه گفت: در ادامه این 
مراسم، مهندس فرهاد کاویانی مدیرعامل پالایشگاه کرمانشاه 
نیز به ارائــه توضیحاتی فنی در خصــوص جزئیات این طرح 
پرداخت که در واقع هدف از اجرای طرح، این است که مقدار 
گوگرد نفت کوره از ۳٫2 به 0٫۸ درصد کاهش یابد. همچنین 
در این طــرح، ۳0 درصد از نفــت کوره تولیدی پالایشــگاه 

کرمانشاه به نفت گاز تبدیل خواهد شد.
وی در پایــان ضمن تقدیــر ویژه از حمایت هــای همه جانبه 
مهندس ســالاری مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی ایران و مهندس درویشــوند ســهامدار 
پالایشگاه کرمانشاه در انعقاد این قرارداد گفت: در طول هفت 
ســال اخیر که بخش خصوصی مدیریت شرکت پالایش نفت 
کرمانشــاه را برعهده داشــته، نهایت تلاش خود را در مسیر 
توسعه و افزایش کیفیت محصولات تولیدی این شرکت به کار 
برده و همواره از شــرکت های دانش بنیان داخلی نیز حمایت 

ویژه به عمل آورده است.

شورای رقابت در جلسه بهمن ماه سال گذشته 
با توجه به وضعیت انحصاری بازار خودرو سواری 
کشور و با توجه به مفاد 2 و ماده 7 قانون ساماندهی 
صنعت خودرو، دســتورالعمل تنظیم بازار خودرو 

سواری را مصوب کرد.
براساس مصوبه دستورالعمل تنظیم بازار خودرو، 
مقرر شد شورای رقابت قیمت خودروهای سواری 
را مصــوب و ابلاغ کند کــه در نتیجه این مصوبه 
شورای رقابت از ابتدای امسال تاکنون قیمت انواع 
خودروهــای تولید داخل، مونتــاژی و وارداتی را 
مصوب و ابلاغ کرد. با توجه به این موضوع توسط 
شورای رقابت و اعلام قیمت تعدادی از خودروهای 
ســایپا و ایران خودرو در فروردیــن ماه، اخیراً در 
شهریورماه قیمت 5 خودرو سایپا و در مهرماه نیز 
قیمت ۸ خودرو از محصولات ایران خودرو مدنظر 

قرار گرفت.
درخواست برای افزایش قیمت

پیــش از اعلام قیمت 1۳ خودرو از محصولات 
سایپا و ایران خودرو، مباحثی در مورد درخواست 
افزایش قیمت از ســوی خودروسازان مطرح بود. 
در رابطه با افزایــش قیمت خودرو، چندی پیش 
احمد نعمت بخش دبیر انجمن خودروسازان گفت: 
شرکت های ایران خودرو و سایپا حدود یک ماه پیش 
درخواســت افزایش قیمت را به سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان ارائه کرده اند. 
وی افزود: براساس محاسبات انجام شده و مدارک 
ارائه شــده از سوی شرکت های خودروساز داخلی 
)ایران خــودرو و ســایپا( ، هزینه های تولید و مواد 
اولیه خودروسازان داخلی مشمول ۳5 تا ۳۸ درصد 
افزایش قیمت شده است، بنابراین باید محصولات 
این خودروسازان نسبت به قیمت تمام شده خودرو 

در اردیبهشت 1402، افزایش یابد.
دریافت مهر تأیید صمت

 ســپهر دادجــوی توکلــی، مدیــرکل وقت 
روابط عمومی مرکز ملی رقابت و سخنگوی فعلی 
شورای رقابت، درباره مصوب شدن قیمت ۸ خودرو 
جدید ایران خودرو گفته بود: این ۸ خودرو از نظر 
معاونت حمل و نقل وزارت صمت خودروهای جدید 
تشخیص داده شده است، بنابراین شورای رقابت 

این خودروها را قیمت گذاری کرد.
اجبار مشتریان به خرید خودروهای گران تر

بعــد از اعلام قیمت های 5 خودرو ســایپا و ۸ 
محصــول ایران خودرو؛ خودروســازان که مدتی 
ســرعت عرضه خــودرو به مشــتریان را کاهش 
داده بودند اقدام به ارســال فراخــوان واریز وجه 
به مشــتریان کردند و سرعت ارسال فراخوان های 
تکمیل وجه به مشتریانی را که در سامانه یکپارچه 
ثبت نام کــرده بودند افزایش دادند، اما نکته قابل 
ملاحظه در برخــی از این فراخوان ها این بود که 
خودروســازان به جای خودروهای مورد تقاضای 
ثبت نام کننــدگان، همیــن خودروها را به اســم 
خودروهــای جدید با اضافه کردن پســوند هایی 
نظیر »ارتقا یافته« یا »اعداد و حروف انگلیســی« 

به مشتریان پیشنهاد کردند.
به عنــوان مثال، ایران خــودرو به جای عرضه 
خودرو رانا پلاس، به مشــتریان اعلام کرد که رانا 
پلاس ارتقا یافته یا 207 ارتقا یافته تحویل بگیرند 
و این در حالی اســت که  قیمــت رانا پلاس ارتقا 
یافته نسبت به رانا پلاس حدود 95 میلیون تومان 

گران تر است.
همچنیــن تعــدادی از مشــتریان شــرکت 
ایران خودرو اعلام کرده اند، این شرکت خودروساز 
به خریداران تــارا ٫1 اعلام کرده که برای خرید 
تارا ٫1 پلاس واریز وجه کنند،  در حالی که قیمت 
خودرو تارا ٫1 پلاس نسبت به تارا ٫1 حدود 200 

میلیون تومان گران تر است.
علاوه بر این تعدادی از مشتریان شرکت سایپا 
نیز عنوان کرده اند، این خودروساز به جای عرضه 
شاهین دستی به متقاضیان شاهین اتومات عرضه 
می کند. در واقع این مشــتریان می گویند شرکت 
سایپا آنها را وادار کرده است به جای شاهین دستی، 
شاهین اتومات را که حدود 220 میلیون تومان از 
شاهین دستی گران تر است خریداری کنند و اگر 
این کار را انجام ندهند نوبت ثبت نام در سامانه را 

از دست خواهند داد.
البته سایپا در این خصوص، اگرچه اعلام داشت 
که جایگزینی شــاهین اتوماتیک با دســتی برای 
مشــتریان اختیاری است، اما با این حال در مورد 

زمان عرضه شاهین دستی، خبری نداد.
افزایش قیمت با اتکا به بازی انگلیسی و پسوند

سعید مؤتمنی، رئیس اتحادیه نمایشگاه داران 
و فروشــندگان خودرو تهــران در رابطه با اقدام 
خودروسازان در عرضه خودرو با پسوندهای ارتقا 
یافته به مشتریان با قیمت بالاتر به خبرنگار فارس، 
گفت: اقدام خودروسازان در خصوص اضافه کردن 
پسوند به نام محصولات قبلی و ارائه خودرو با نام 
جدیــد به عنوان محصول جدیــد با قیمت بالاتر 

پیشینه دارد و اقدامی جدید نیست.
وی افــزود: در واقع خودروســاز از این ترفند 
برای افزایش قیمت محصولاتش استفاده می کند 
و این در حالی است که در ازای افزایش قیمت، نه  
چندان آپشنی به خودرو اضافه شده و نه ارتقایی 
در سیستم فنی خودرو ایجاد شده است. مؤتمنی 
با بیان اینکه خودروســازان مدتی است که برای 
افزایش قیمت تلاش می کنند، افزود: با اســتفاده 
از این ترفند همیشــگی یعنی اضافه کردن چند 
حرف انگلیســی به نام قبلی و اضافه کردن پسوند 
ارتقــا یافته این بار نیز قیمت تعدادی از خودروها 

را افزایش داده اند.
شگرد آپشن های به ظاهرارتقا یافته

رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خودرو تهران با اشــاره به افزایش قیمت پژو 207 
سقف شیشــه ای اتوماتیک، بیان داشت: در حال 
حاضر این خودرو با عنوان پژو 207 سقف شیشه ای 
ارتقــا یافته با افزایش قیمت 176 میلیون تومانی 
نسبت به پژو 207 سقف شیشه ای فاکتور می شود؛ 
خودروساز با اضافه کردن سنسور باد، سنسور باران، 
نشانگر تعویض دنده و تبدیل تودوزی پارچه ای به 
چرم این تغییرات را به عنوان آپشن و ارتقا معرفی 
کرده و قیمت خودرو را به صورت قابل ملاحظه ای 
افزایش داده است، در حالی که این موارد نه آپشن 
بوده و نه موجب ارتقای خودرو می شود. مؤتمنی 
بیان کرد: همچنین خودرو تارا که تا مدتی پیش 
به قیمت 490 میلیون تومان فاکتور می شد اکنون 
به علت اضافه کردن سنسور باد و سنسور باران با 
افزایش 100 میلیون تومان به قیمت 590 میلیون 

تومان فاکتور شده و به فروش می رسد.

تداومترفندهایدوغولخودروساز
برایگرانفروشی

معضل انحصاری 
بودن بازار تا زمانی 
که بازار خودرو 
انحصاری است، 
خودروسازان با 
افزایش قیمت 
خودرو در حق 
مصرف کنندگان 
اجحاف کرده 
و خودروهای 
بی کیفیت را با 
قیمت های گران به 
مشتریان عرضه 
می کنند
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از نیمه دوم ســال 1400،  دولت رئیســی به 
ســمت بازارهایی رفت که دولت های گذشــته 
کمتریــن نــگاه و همــکاری تجــاری را با آنها 
داشتند. کشورهای آفریقایی، امریکای جنوبی و 
لاتین و شرق آسیا،  از جمله بازارهایی بودند که 
دولت های گذشته دودستی به رقبا تقدیم کرده و 
حتی حاضر نبودند برای حضور و تسهیل فعالیت 
صادرکنندگان، مذاکره ای داشته باشند. در دولت 
روحانی حلقه کشــورهایی که تجار می توانستند 
با آنها همکاری داشــته باشند روز به روز تنگ تر 
می شد و همین رویه سبب شد که صادرات کشور 
هم روند نزولی به خود بگیرد. با فعال شدن دولت 
سیزدهم و برنامه بلندمدت رونق صادرات کشور، 
کشــورهای مختلفی در لیست صادرکنندگان و 
فعالان اقتصادی قرار گرفتند و همین امر سبب 
شد که از نیمه دوم سال 1400تاکنون، صادرات 
بر مدار افزایش و رکورد باشد. دولت های گذشته، 
همواره واردات را به صادرات ترجیح می دادند و 
تنها در حرف از صادرکنندگان حمایت می کردند.

حاشیه نشینی در دولت گذشته
اگر دولت گذشــته از ابتدای فعالیت خود بر 
صادرات تأکید می کرد و برای رســیدن تجار به 
کشــورهای هدف صادراتی برنامه ریزی می کرد، 
قطعاً کشــور در ســال 97 و بعد از آن با بحران 
ارزی روبه رو نمی شــد،  اما از آنجا که سبد ارزی 
کشــور بیشــتر با درآمدهای نفتی پر می شــد، 
 تحریم های ظالمانه باعث شد که درآمدهای ارزی 
کشور به ســرعت کاهشی شود. قطعاً اگر دولت 
گذشــته به جهت محدودیت ارزی خود واردات 
دوهزار و 700 قلم کالا را ممنوع نمی کرد،  امروز 
می توانســتیم بگوییم، دولت یازدهم و دوازدهم 
رکــورددار واردات کالاهای مصرفی به کشــور 
بودنــد. در دوره برجــام )در دولــت روحانی( و 
آغــاز مذاکرات، باز هم تجــار، تولیدکنندگان و 
فعالان اقتصادی هیچ جایگاهی نداشــتند و در 
تمام رفت و آمدهایی که به اروپا صورت گرفت، 
تنها مدیران شــرکت های دولتی حضور داشتند 
و در نهایت هم دیدیم که دولتی ها قراردادهایی 
را امضــا کردند که البته با حضور ترامپ در کاخ 
ســفید،  تمام قراردادها و همکاری های مشترک، 
روی کاغذ ماند و عملًا برجام دســتاوردی برای 
کشــور نداشت. این در حالی است که اگر بخش 
خصوصی در کنــار دولت )در زمان برجام( قرار 
می گرفت، بخشــی از مذاکــرات، توافقنامه ها و 

تفاهمنامه ها اجرایی می شد.
تمرکز بر جبران غفلت های تجاری

ه  یشــگا نما ششــمین  خبــری  نشســت 
توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران 
که به ایران اکســپو معروف شده )زمان برپایی 
اردیبهشــت ماه 140۳ در مرکز نمایشگاه های 
بین المللــی تهــران( و پیش بینی می شــود از 
90کشــور جهــان حداقل چهار هــزار تاجر در 
آن حضور داشــته باشند )در پنجمین نمایشگاه 
توانمندی های صادراتی ایران سه هزار تاجر برای 
نخســتین بار وارد ایران شدند( فرصتی را فراهم 
کرد که مهدی ضیغمی، رئیس ســازمان توسعه 
تجارت ایران از برنامه های صادراتی کشــورمان 
بگوید. او اظهارداشــت: »مقاصد صادراتی ایران 
در قیاس با گذشته بســیار متنوع تر شده است. 
در حال حاضر به 5 کشــور جهان صادرات انجام 
می دهیــم اما با اقدامات توســعه ای و مذاکرات 
صورت گرفتــه، مقاصد صادراتی افزایش خواهد 
یافت. ما از یک کشــور صادراتــی که در حوزه 
مواد خام و نیمه خام متمرکز است به یک کشور 
صادرات دانش بنیان محور تبدیل خواهیم شــد. 
در ســال های آینده صــادرات غیرنفتی واقعی و 
دانش بنیــان اولویت اول کشــور خواهد بود. لذا 
در افق 5 ساله، دیگر دغدغه عوارض محصولات 
خــام و نیمه خام را نخواهیم داشــت و پایه های 
بسیار مســتحکم در حوزه تجارت خارجی برای 
کشور شــکل خواهد گرفت. در این راستا دیگر 
کشــورها نمی توانند در مورد تهاتر و ٫ برای ما 
تعیین تکلیف کنند بلکه وقتی ما دســت برتر را 
داشته باشیم در مورد مدل صادراتی و٫ می توانیم 
تعیین تکلیــف کنیم که هم اکنون این اتفاق در 
بخــش بایوتکنولوژی، دارویــی و٫ در حال رخ 

دادن است.«
او به غفلت از کشــورهای آفریقــا، امریکای 
جنوبی و لاتین و شــرق آسیا اشاره کرد و گفت: 
»کشورهایی که در ســال های قبل مورد غفلت 

واقع شده بودند مورد توجه ما قرار گرفته اند.«
ضیغمــی با بیــان اینکه ظرفیــت خوبی در 
بخش های معدنی، پتروشــیمی و صنایع دستی 
بــرای عرضه بــه تجــار خارجی وجــود دارد، 
خاطرنشان کرد: »بســیاری از مقامات خارجی 
علاقه مند به شــرکت در ششــمین نمایشــگاه 
توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران 
بودند. لذا توانستیم با توجه به ظرفیت ها، میزبان 

40 هیــأت عالــی رتبه و 6 وزیر باشــیم که در 
نمایشگاه اردیبهشــت ماه سال آینده این اعداد 

افزایشی خواهد بود.«
از رویکردهای مهم دولت ســیزدهم، ارتباط 
نزدیــک با بخش خصوصی اســت؛ از زمانی که 
دولت رئیســی فعالیت خود را آغاز کرده است، 
نماینــدگان بخش خصوصی همــواره در زمره 
هیأت همراه بودند. لذا این امر سبب شده بخش 
خصوصی ایران در قیاس با گذشــته قدرتمندتر 

شود.
هدف گذاری 4 میلیارد دلاری

اقتصادی  دیپلماســی  مهدی صفری،  معاون 
وزارت امــور خارجه نیز با اشــاره بــه برگزاری 
ششمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی ایران 
»ایران اکسپو«، گفت: 119 کشور برای حضور در 
این نمایشگاه درخواست دادند و رایزنی ها برای 

حضور نمایندگان کشورها ادامه دارد.
او با بیــان اینکه دولت ســیزدهم اولویت را 
بــر ارزآوری از طریق صــادرات خدمات فنی و 
مهندسی،  محصولات دانش بنیان و کالا قرار داده 
اســت که گام بزرگی محســوب می شود،  افزود: 
بر اســاس آمار امســال 2 میلیارد دلار صادرات 
محصولات دانش بنیان انجام شده و هدف گذاری 

برای سال آینده چهار میلیارد دلار است.
صفری با بیــان اینکه از ســوی وزارت امور 
خارجه به سفرا دستورالعمل هایی برای مذاکرات 
صادر شــده اســت، گفت: تاکنون 119 کشور 
درخواســت مثبت بــرای حضور در ششــمین 
نمایشــگاه توانمندی صادراتی ایران داشته اند و 
امیدواریم کشورهای دیگر نیز به این آمار اضافه 
شــوند. معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر خارجه 
کشــورمان با بیــان اینکه در زمینــه صادرات 
غیرنفتی قدرت بسیاری به دست آورده ایم، اظهار 
داشــت: در غرب آفریقا و کشورهای آسیایی با 
چندین کشور مذاکره شده است تا توانمندی های 
ایــران را عرضه کنیم و ایــن روند ادامه خواهد 
داشــت تا صادرات غیرنفتی به پیشــرفت لازم 
برســد. صــادرات خدمات فنی و مهندســی در 
کشــورهای هدف اثــرات طولانی مدت دارد؛  در 
کشــورهایی مانند ســاحل عاج، ترکمنســتان، 
تاجیکســتان، ارمنســتان، تانزانیا و بسیاری از 
مقاصد دیگر نیاز به رایزنی های دولتی و سیاسی 
وجود دارد که دولت سیزدهم حمایت لازم را در 

دستور کار دارد.

حضورتجار90کشوردرایران
حال روز گذشته 
رئیس سازمان 
توسعه تجارت 
ایران با بیان اینکه 
مشکل ارزی برای 
واردات خودرو 
وجود ندارد و 110 
میلیون دلار در 
دو هفته گذشته 
تخصیص داده 
شد، گفت: واردات 
خودرو با قطعیت 
امسال و سال آینده 
ادامه خواهد داشت.

   رکوردشکنی تعداد بیمه شدگان تأمین اجتماعی
تعداد کارگاه های فعال تحت پوشش سازمان تأمین اجتماعی در 
پایان سال 1401 نسبت به سال 1400، با رشد ۳1/1 درصدی 
از مرز یک میلیون و ۳00 هزار واحد کارگاهی عبور کرد و تعداد 
بیمه شدگان اصلی یا اجباری نیز از مرز 15 میلیون و 500 هزار 
نفر گذشت. گزاره هایی که نشان می دهند بازار اشتغال در سال 
1401 روند رو به رشدی داشته است. طبق تازه ترین داده های 
آمار از مرکز برنامه ریزی و اطلاعات راهبردی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی، در پایان سال 1401، تعداد واحدهای کارگاهی 
تحت پوشش این سازمان از یک میلیون و 299 هزار و 5۸4 به 
یک میلیون و ۳16 هزار و 72۳ کارگاه تولیدی یا خدماتی رسیده 
اســت. دراین بازه زمانی رشد پوشــش بیمه تأمین اجتماعی  

۳1/1درصد بوده است.
براســاس داده های این مرکز، در پایان ســال 1401، سازمان 
تأمین اجتماعــی 46 میلیون و 420 هــزار و 55۳ نفر را تحت 
پوشش خود قرار داده است. جمعیت کل کشور براساس برآورد 
مرکز آمار ایران در پایان این سال، حدود ۸4 میلیون و 700هزار 
نفر بوده است که می توان نتیجه گرفت در انتهای این سال، 55 
درصد از افراد جامعه تحت پوشش ســازمان تأمین اجتماعی 

قرار داشته اند.
رشــد ۳ درصدی تعداد افراد تحت پوشــش ســازمان تأمین 

اجتماعی
براساس داده های آماری مرکز برنامه ریزی و اطلاعات راهبردی 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، تعداد افراد تحت پوشــش 
سازمان تأمین اجتماعی در پایان ســال 1401 نسبت به سال 

1400، سه درصد افزایش یافت.
دراین بازه زمانی تعداد بیمه شدگان اصلی یا همان اجباری نیز 
به 15 میلیون و557 هزار و 1۳7 نفر رســید که نسبت به سال 
1400، حدود ۸/2 درصد رشد نشان می دهد. در سال 1400، 
15 میلیون و 1۳0 هزار و 15 نفر مشمول بیمه تأمین اجتماعی 

در نوع اجباری بودند.
12 میلیون و 240 هزار و 525 بیمه شده اجباری مرد بوده و ۳ 
میلیون و ۳16 هزار و 612 بیمه شده دیگر زن بوده اند. مردان 

بیمه شده از رشدی برابر با 9/1 درصد روبه رو بودند.
1/6 درصد میزان رشــد بیمه شــدگان اجباری زنان در سال 
1401 نسبت به سال 1400 بوده است. افزایش این میزان رشد 
بیمه شده نشان می دهد که اشتغالزایی زنان در سال 1401 در 
دوران پساکرونا بهبود یافته و بازار اشتغال زنان به ریل بازگشته 

است.
10 میلیون و 500 هزار بیمه شده اصلی خارج از طرح های خاص

از مجمــوع 15 میلیون و 500 هزار بیمه شــده اصلی یا همان 
اجباری، تعداد 4 میلیون و 46۳ هزار و 911 بیمه شــده خاص 
بوده اند. به عبارتی این افراد از طرح های بیمه ای خاص شــامل 
بیمه شدگان اختیاری، حرف و مشاغل آزاد، بافندگان، رانندگان، 
کارگران ســاختمانی، باربــران انفرادی و گروهــی، خادمان 
مســاجد، زنبورداران، صیادان و کارفرمایان صنفی کم درآمد 
استفاده کرده اند. در ســال 1401 نسبت به سال 1400، تعداد 
بیمه شــدگان اصلی غیرخاص، با رشــد 1/۳ درصدی، از 10 
میلیون و 446 هــزار و 759 نفر به 10 میلیــون و 777هزار و 

569 نفر رسید.
دراین مدت تعداد بیمه شدگان اجباری خاص نیز با افزایش 4/2 
درصدی از 4 میلیون و ۳55 هزار و 59۳ نفر به 4 میلیون و 46۳ 

هزار و 911 نفر رسید.
تعداد مردان بیمه شــده اجباری غیرخاص در سال 1401 به ۸ 
میلیون و 4۳0 هزار و 24 نفر رســید و 2 میلیون و ۳47هزار و 
545 نفر نیز زنان بیمه شده اجباری غیرخاص را تشکیل دادند.

مردان بیمه شده اجباری طرح های خاص نیز از ۳ میلیون و 505 
هزار و 16۸ نفر در سال 1400 به ۳ میلیون و 57۳هزار و 4۳9 

نفر در سال 1401 رسیدند.
تعداد زنان بیمه شده در این طرح از ۸50 هزار و 425 نفر در سال 

1400 به  ۸90هزار و  472نفر در سال 1401 رسید.
تثبیت تراز مالی صندوق بیمه تأمین اجتماعی

بررسی های این مرکز نشــان می دهد که ضریب پشتیبانی یا 
همان نسبت دخل و خرج این سازمان با رشد مواجه شده و در 
ســال 1401 این ضریب به 4 درصد رسیده است. به عبارتی به 
ازای حدود 4 نفر بیمه شده اصلی یک نفر مستمری بگیر وجود 
داشته است. در پایان سال 1401، سهم بیمه های اجباری از تراز 
مالی صندوق بیمه اجتماعی به 69 درصد رسید و بیمه شدگان 
خاص نیز با 29 درصد در رتبه بعدی قــرار گرفتند. به عبارتی 
مجموع سهم بیمه شدگان اصلی خاص و غیرخاص به 9۸ درصد 
رسیده است. این داده ها نشان می دهند، وضعیت منابع درآمدی 

صندوق بیمه اجتماعی بهبود یافته و انتظار می رود .
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ســراغ دهکده ســفال را از اهالی تنکابن که 
بگیری دامنه جنگلی کوهستان را نشان می دهند 
و می گویند »حتماً به کارگاه بابا محب سر بزن و 
از تماشای سفال هایی که روی چرخ این هنرمندان 
نقــش می گیرند لذت ببر«. دهکــده بابا محب و 
روستای سلیم آباد را خیلی از مردم شمال کشور 
و علاقه مندان به هنر سفالگری می شناسند. جایی 
که کســی بیکار نیست و همه مشغول سفالگری 

هستند.
10 کیلومتر کــه از تنکابن بیرون می آیی در 
دامنه کوه سرســبز و در میان جنگل ســلیم آباد 
به روســتای سلیم آباد و دهکده کوچک بابامحب 
می رسی. بسیاری از گردشگران داخلی و خارجی 
که به استان مازندران سفر می کنند سری هم به 
اینجــا می زنند. بعد از عبــور از پل زیبای ابتدای 
روســتا جاده ای خاکی مقابلت قرار می گیرد که 
زیبایی خاصی دارد. کلاهک و خمره های ســفال 
نارنجــی کنار جاده ردیف شــده اند و انگار برای 
اســتقبال آمده اند. نقش و نگار روی آنها نشان از 
دســتان هنرمندی دارد که خلق شان کرده است. 
از دیدن کوزه ها سیر نمی شوی اما در انتهای جاده 
دهکده ای با بیش از یک قرن هنر سفالگری انتظار 
تو را می کشــد. جایی کــه بابا محب و فرزندان و 
نوه ها و فامیل نســل در نســل هنر سفالگری را 
زنده نگه داشــته اند. حالا دهکــده بابا محب در 
سلیم آباد تنکابن شهرت جهانی پیدا کرده است. 
جایــی که ســفال های آن از خاک زنده روســتا 
خلق می شــود. مینی بوس ها ابتدای روستا توقف 
می کنند و لحظه به لحظه به تعداد گردشــگران 
اضافه می شــود. در این میان حضور دانش آموزان 
برخی از مدارس و دانشــجویانی که برای برپایی 
اردوی دانشــجویی این روستا را انتخاب کرده اند 
چشــمگیر است. گردشــگران خارجی با دوربین 
مشغول ثبت لحظه هایی می شوند که پیش از این 
آن را ندیده انــد. گِل روی چرخ قرار می گیرد و با 
دستان هنرمند ســفالگر بعد از چرخش طولانی 
کوزه یا ظرف ســفالی و خمره های کوچک خلق 
می شود. بیرون هر کارگاه سفال هایی که درکوره 
پخته شده اند کنار هم قرار می گیرند تا برای ارسال 
به مشتری آماده شوند. پنجره کارگاه خاک گرفته 
و پشت آن چند نفر مشغول برانداز کردن کوزه ها و 
خمره های سفالی هستند. بیرون کارگاه بزرگترین 
خمره ای که دیده ام بــا ارتفاع یک متر قرار داده 
شــده و خیلی ها با آن عکس یادگاری می گیرند. 
درچوبی یکی از کارگاه ها باز است و یکی از اهالی 
هنرمند روســتا پشت چرخ دستانش را دور گِلی 
که روی صفحه چوبی می چرخد قلاب می کند و 

آن را بالا می آورد.

» امــروز 200خمره کوچــک و گلدان و پارچ 
بایــد آماده کنیم تا فردا تحویــل بدهیم.«این را 
علی اصغــر محبی می گوید. فرزند دوم بابا محب 
اســت و سال هاســت با خانواده اینجــا زندگی 
می کنــد و در کارگاه ظروف ســفالی می ســازد. 
می گوید:» هنر سفالگری ریشه در پوست وخون 
ما دارد. بیش از یک قرن اســت که نسل در نسل 
ما ســفالگری می کنند. از ساخت کوزه و بشقاب 
بگیر تا خمره های بزرگ که در آن ماســت و کره 
نگه می دارند. ما بچه ها و پســرعموها زیر دست 
پدر ســفالگری یاد گرفتیم. پای همین چرخ های 
سفالگری بزرگ شدیم و امروز ۳0 نفر کنار هم در 
کارگاه های کوچک و بزرگ روستا کار می کنیم. در 
دهکده بابا محب کسی بیکار نیست. اینجا مهاجرت 
معکوس است. همه از شهر به روستا می آیند تا هنر 
ســفالگری و میراث بزرگ خاندان محبی را زنده 
نگه دارند. 10 خانوار مشغول سفالگری هستیم و 
این هنر اجدادی را زنده نگه داشتیم. چند سالی 
است که آوازه روستای سلیم آباد تنکابن و دهکده 
بابامحب از مرزها فراتر رفته و خیلی از ایرانی های 
خارج از کشــور مشتری ما هستند. البته هر سال 
بیشــتر از 10 هزار گردشگر داخلی و خارجی به 
روســتای ما می آیند و چند سالی است روستای 
ســلیم آباد به عنوان میراث فرهنگی ثبت شده و 

مقصد بسیاری از گردشگران است.
خیلــی از بازدیدکننده ها ازمــا درباره تفاوت 
سفال های این منطقه با لالجین همدان می پرسند. 
برخی تصور می کنند لالجین تنها شهر سفال ایران 
است. ســفال هایی که در لالجین تولید می شود 
بیشــتر جنبه تزئینی دارند و سفالگران بیشتر با 
دوغاب کار می کنند. اما اینجا از خاک خود روستا 
که منحصر به فرد است استفاده می کنیم و بیشتر 
سفال هایی که تولیدمی کنیم جنبه مصرفی دارند. 
از بشقاب و کوزه آب تا خمره و گلدان. خمره هایی 
تولیــد می کنیم که داخل آن ۳00 کیلو ماســت 
می ریزند و کره می گیرند. هر سفارشی که بدهند 
درست می کنیم. کوزه ماست، کوزه آب و گلدان 
و سفال های تزئینی. خدا را شکر همیشه سفارش 
داریم و خیلی از مشــتری های ما قدیمی هستند 
و سال هاســت که ســفارش می دهند. هر ســال 
تقریباً 120 هزار قطعه ظروف و اشــیای سفالی 
در طرح های مختلف درست می کنیم. محصولات 
تولیــدی ما علاوه بــر همه شــهرهای ایران به 
کشــورهایی مثل عراق،  آلمان، کویت و ژاپن هم 
صادر می شود. بیشتر مشتری های ما از مازندران، 
اصفهان، فارس و گیلان و تهران هســتند. غرب 
مازنــدران خمره های بزرگ ســفارش می دهند. 
خمره هایی با ظرفیت 200 کیلو که معمولاً برای 

تولید کره و ماســت از آن اســتفاده می کنند. اما 
شرق مازندران خمره های کوچکتر می خواهند.«

در چوبی یکی از کارگاه ها باز می شود و بابامحب 
چند کوزه سفالی را کنار دیوار کارگاه روی زمین 
می چیند. همه اهالی روســتا او را می شناسند. در 
76 سالگی هنوز هم روزی 10ساعت کار می کند و 
هنر سفالگری را به نوه هایش یاد می دهد. سفالگری 
را از 6 ســالگی نزد پدرش اســتاد علی باباخان و 
عمویش اســتاد اسدخان آموخته است. مشتی از 
خاک روستا را برمی دارد و می گوید:» خاک این 
منطقه در ایران بی نظیر است. خاک رس آهن دار 
که به آن خاک بالکی هم می گویند. به خاطر آهن 
و ســیلیس خاک سفال هایی که می سازیم بسیار 
محکم هستند و بعد از پختن تا سرمای 60 درجه 
هم مقاومت دارند. نوع خاک رس روســتای ما به 
گونه ای است که سفال هایی که می سازیم نیاز به 
رنگ آمیزی ندارند. نارنجی مایل به قرمز هستند 

و همین رنگ جذابیت خاصی به آنها می دهد.
۸ دختر و پسر دارم و با نوه هایم همین جا زندگی 
می کنیم و سفال می سازیم. اینجا نوه ها از 5 سالگی 
ســفالگری یاد می گیرند. بازی آنها نشستن پشت 
چرخ سفالگری و شکل دادن به گِل است. چند روز 
قبل سفیر روسیه و ترکمنستان به روستای ما آمدند. 
ما هم یک بشقاب سفال را که پرچم ایران و روسیه 
روی آن کار شده بود به سفیر روسیه هدیه دادیم.«

علی اصغر ادامه حرف های بابا محب را می گیرد 
و می گوید:» کار کردن او به ما بچه ها و نوه ها انگیزه 
می دهد. از 6 صبح صدای چرخ او از کارگاه شنیده 
می شود. مادرم هم کنار دست او دسته پارچ و کوزه 
را می سازد. ساعت 12 کار را تعطیل می کند وبعد 
از نماز و اســتراحت و ناهار ساعت ۳ دوباره پشت 
چرخ می رود. اینجا کســی برای کار و زندگی شهر 
نمی رود. آنهایی هم که به شهر رفته اند برمی گردند 
و اینجا مشغول می شوند. آزادی و آرامش و هوای 
پاک روســتا را جایی نمی توان پیدا کرد. روستای 
ســلیم آباد سال 1400 ثبت ملی شد و هنرمندان 
سفالکار روستا مهر اصالت یونسکو و مهر اصالت ملی 
گرفته اند. سال هاست هر جا سفال قدیمی ببینیم 
آن را جمــع آوری می کنیم. می خواهیم در دهکده 

کوچک مان موزه سفال برپا کنیم.«
اســتفاده از ظروف سفالی برای سلامتی بسیار 
مفید اســت. این را یکی از اهالی روستا می گوید و 
لیوانی آب از کوزه سفالی برای ما می ریزد.از کوزه 
سفالی برای تصفیه آب استفاده می کنند. آهن بدن 
را زیاد می کند و مانع از تشکیل سنگ کلیه می شود. 
اســید ماست را می کشــد و باعث می شود ماست 
سفت شود. قدیمی ها در همین ظرف های سفالی 

غذا می خوردند و کمتر بیمار می شدند.

میراث100سالهدهکده»بابامحب«

خیلی از 
بازدیدکننده ها 
ازما درباره تفاوت 
سفال های این 
منطقه با لالجین 
همدان می پرسند. 
برخی تصور 
می کنند لالجین 
تنها شهر سفال 
ایران است. 
سفال هایی که 
در لالجین تولید 
می شود بیشتر 
جنبه تزئینی دارند.

     ســهولت در شناســایی تخلــف نانوایی ها با 
هوشمندسازی توزیع آرد و نان

طرح ملی هوشمندســازی توزیع آرد و نان از اردیبهشت ماه 
ســال قبل اجرایی شــد. بــا شــروع مرحله اصلــی اجرای 
هوشمندسازی یارانه آرد و نان، شــیوه توزیع آرد واحدهای 
نانوایی بــر مبنای تراکنــش مالی دســتگاه های کارتخوان 
هوشــمند درنظر گرفته شــد. طرح هوشمندسازی با هدف 
رصد میزان فروش نان در واحدهای نانوایی اجرا شــد تا به 
این واســطه آرد به قیمت واقعی در اختیار نانوا قرار بگیرد و 
نانوایان با توجه به میزان فروش، مابه التفاوت قیمت آرد را از 

دولت دریافت می کنند.
اجرای هوشمندسازی توزیع آرد و نان باعث شفاف سازی در 
صوری بودن بخشــی از تراکنش های نانوایی ها و ناهمخوانی 
با اســتفاده از آرد مورد اســتفاده توســط نانوایی ها شــد. 
تراکنش های غیرمعتبــر، تعطیلی های غیرمجاز، فروش آرد 
خارج از شــبکه، فروش نان بسته بندی و ســایر فعالیت های 
غیرقانونــی توســط نانوایی ها محــرز و برای آنــان پرونده 
تعزیراتی تشکیل شده اســت.به دنبال شفاف سازی در حوزه 
تفکیک بازرسی کالاهای اساســی حدود 256 هزار و 24۸ 
مورد از نانوایی ها در سراسر کشور مورد بازرسی قرار گرفتند 
که حــدود 17 هزار پرونــده تخلف در بحث گران فروشــی، 
کم فروشی، کاهش وزن چانه و فروش اجباری نان به سازمان 
تعزیرات حکومتی معرفی شــدند. طی بازرسی های صورت 
گرفتــه برخوردهای قانونی انجام شــد تا جایــی که برخی 
واحدهای صنفی گران فروش، کم فروش و فروش نان اجباری 

در برخی نقاط کشور پلمب شدند.
کشف تخلفات جزئی نانوایی ها

اگر اجرای طرح هوشمندســازی توزیع آرد یارانه ای اجرایی 
نمی شد، کشف تخلفات نانوایی ها با جزئیات و به طور دقیق 
ممکن نبود. در واقع کشف تخلف عامل مهم در جلوگیری از 
بروز تخلفات نانوایی هاست. دستگاه های کارتخوان هوشمند 
راه حل مبتنی بر اطلاعات هستند که با استفاده از آنها کشف 
تخلــف نانوایی ها را که قبلًا به صورت کاملًا ســنتی و پرخطا 

انجام می شد، تسهیل کرده است.
طی ماه هــای گذشــته گزارش هــای بســیاری در زمینه 
کم فروشــی و گران فروشی نان اعلام شــده است به طوری 
که نانوایی ها به بهانه های مختلف مانند پاشــیدن چند دانه 
کنجد یا افزایش اندازه نان، قیمت را دو یا سه برابر می کنند. 
در همین راستا فرماندار تهران نیز از شناسایی 190 نانوایی 
متخلف در بازرســی های ســرزده در پایتخت خبر داده که 
بیشــتر تخلفات نانوایان، گرانفروشــی با عرضه نان کنجدی 
اجباری، کم فروشــی و عدم کیفیت بوده کــه برخوردهایی 

صورت گرفته است.
 فرمانداری تهران با اشــاره به افزایش بازرسی ها گفته است: 
طبق قانون با توجه به نوع و تعدد تخلفات، ۳0 واحد نانوایی 
پلمب شــد، به 60 واحد نانوایی اخطار داده و بنر نصب شد و 
100 واحد نانوایی به توقیف حواله آرد محکوم شدند. در این 
زمینه هم تیم های ســازمان تعزیرات و فرمانداری به صورت 
نامحســوس نســبت به بازدیدهای میدانی اقدام کرده و با 

نانوایان متخلف برخورد می کنند.
پیش از اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان و تجهیز 
نانوایی ها به کارتخوان هوشمند، بخشی از آرد کشور در قالب 
تراکنش های فروش نان به مردم، عرضه نمی شــد ولی امروز 
75 درصد نانوایان بدون تغییر ســهمیه یــا حتی با افزایش 

سهمیه مواجه شده اند.
هدف از پایش آرد و نان، حمایــت از حقوق مصرف کنندگان 
و برخورد با سودجویانی است که باعث کمبود اقلام اساسی 
مردم می شوند. پیش از اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد 
و نان، شــکاف قیمتی آرد دولتی و آزاد زمینه ساز قاچاق آرد 
دولتی شده و این موضوع به یک معضل اقتصادی برای کشور 
تبدیل شده بود، اما دولت سیزدهم هوشمندسازی توزیع آرد 
و نان را برای اولین بار اجرایی کرد تا به این واســطه جلوی 
تخلفات گرفته شود.کشــف فروش غیر قانونی 14 هزار قرص 

نان در یک نانوایی
مســعود امراللهی، مدیرکل بازرســی و نظارت بر کالا های 
اساسی و محصولات کشاورزی از فروش غیرقانونی 14 هزار 
قرص نان تنها در یک نانوایــی از طریق 2۳ کارت خبر داده 
اســت.امراللهی اضافه کرده اســت: از 2۳ کارت ثابت برای 
خرید نان از کارتخوان  هوشــمند این نانوایی استفاده شده 
بود که شناسایی شــد و قرار اســت با آنها برخورد تعزیراتی 
شود که شامل قطع سهمیه آرد، بازپس گیری یارانه و جرایم 

سنگین است.



باشگاه خبر
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M A R Z E E G H T E S A S D ۶

پناهــگاه حیات وحش میانکالــه این بار با یک 
ابطال نامه از ســوی وزارت نفت امیدوار شد که 
شــر پتروشــیمی میانکاله برای همیشــه از سر 
زیست مندانش کم شد. میانکاله که از آن به عنوان 
بارانــداز جهانــی پرندگان مهاجر یاد می شــود، 
ســالانه میزبان میلیون ها پرنده ای  است که برای 
زمستا ن گذرانی به این سوی جهان می آیند. وزارت 
نفت می گویــد: »موافقتنامه صادره خود را برای 
احداث »پتروشــیمی میانکاله« به دلیل عدم  اخذ 
مجوز محیط زیستی و ناترازی گاز طبیعی در کشور 
ابطال کرده است.« انتشار تصویر این ابطال نامه در 
فضای مجازی با واکنش های متفاوتی روبه رو شده 
 است. برخی پیروزی میانکاله را جشن گرفته اند. 
آنها که بیشتر در جریان اتفاق های سه -چهار سال 
اخیر هستند دســت به دعا برداشتند که این بار 
آن اتفاق خوب بیفتد چون این نخســتین ابطالی 
نیســت که می خواهد نقطه پایانی بر تشویش ها 
و دلنگرانی هــای میانکاله، بگذارد. شــهریورماه 
سال جاری هم، سازمان امور اراضی اعلام کرد که 
به  دلیل عدم پرداخت حقــوق مرتع داران اراضی 
حســین آباد توسط متولی پتروشیمی و همچنین 
عدم تحقق دریافت مجوز ارزیابی محیط زیستی، 
زمین پتروشیمی میانکاله را پس می گیرد. پیمانکار 
اما خود را به نشنیدن زد و هیچ سخنی از پس دادن 
90 هکتار اراضی ملی به میان نیاورد. در یک اقدام 
عجیب نیز از علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست، برای جلوگیری از ساخت پتروشیمی 
شــکایت کرد که البته در این شــکایت توفیقی 
به دســت نیاورد. حالا هم فعالان محیط زیســت 
منطقه می گویند که به شــواهدی دست یافته اند 
که پیمانکار به دنبال ســتاندن غرامت درصورت 

منتفی شدن ساخت پتروشیمی میانکاله است.
سنگ بنای یک بی قانونی

سنگ بنای پتروشیمی میانکاله، خارج از مدار 
قانون نهاده شــد. دولت گذشته برخلاف قانونی 
که هرگونه ســاخت و ساز صنایع سنگین و آلوده 
را در ســرزمین های شمالی ممنوع کرده بود، در 
اسفند ماه 1۳99 ســاخت پتروشیمی میانکاله را 
در اراضی و مراتع ارزشــمند حسین آباد و لله مرز 
در کنار تالاب بین المللــی میانکاله تصویب کرد 
که ســازمان حفاظــت محیط زیســت حاضر به 
صدور مجوز برای ســاخت این پتروشیمی نشد. 

علی نیکــزاد، نماینده اردبیل در مجلس شــورای 
اســلامی، دو معاون محیط زیست را از پریسان به 
بهارستان دعوت کرد. نتیجه آن جلسه صدور یک 
»مجوز مشروط« برای آغاز ساخت پتروشیمی با 
امضای دو معاون محیط زیســت بود. منتقدان از 
آن به عنوان یک »مجوز سیاســی« به جای مجوز 
محیط زیست یاد کرده و آن را دارای اعتبار اجرایی 
ندانستند. آنها در گفت و گو با »ایران« بارها اعلام 
کردند که در قانون چیزی به نام »مجوز مشروط« 
وجود ندارد و طبق قانون هر پروژه ای باید  زمانی 
کلید بخورد که مجوز محیط زیست را داشته باشد. 
بااین وجود، وزارت جهاد کشاورزی، سازمان امور 
اراضی، سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور و 
استانداری مازندران، براساس آن مصوبه 90 هکتار 
از اراضی ملی و مرتعی  را در اختیار پیمانکار قرار 

دادند؛ ۳5 هکتار بیشتر از نیاز پروژه!
این اراضی در حالی واگذار شد که قانون اجازه 
واگــذاری اراضی مرتعی دارای پروانه را نمی دهد 
حتــی اگر خســارت مرتع داران پرداخت شــود. 
موافقان ساخت پتروشیمی در مقابل اعتراض ها، 
پشت ایجاد اشتغال طرح ایستادند و اعلام کردند 
که این پتروشیمی برای 10 هزار نفر ایجاد شغل 
خواهد کرد اما اســناد خود پروژه نشــان داد که 
ســاخت پتروشــیمی میانکاله با بیکار کردن 70 
خانوار دامدار در وهلــه اول، فقط می  تواند برای 
۳00 نفر متخصص حوزه پتروشیمی در شهرهای 
مختلف چون تهران، ساری، بهشهر و... شغل ایجاد 

کند؛ تقریباً سهم اهالی صفر.
آغاز فنس کشی

طــرح فقط دامداران منطقه را بیکار نمی کرد، 
فقــط به آلودگی آب و خــاک اراضی ملی منجر 
نمی شد. فقط میانکاله زخمی نمی شد. بخشی از 
جنگل های هیرکانی هم نابود می شد تا تولیدات آن 
واحد به سمنان برسد. این واحد در حالی به دنبال 
سهمی از گاز در شمال بود که صنایع حال حاضر 
شــمال گاز مصرفی ندارند. باوجود این پیمانکار 
بی توجه به مخالفت پردیســان، لــودر به اراضی 
ارزشمند کشاورزی انداخت و فنس کشی را شروع 
کرد. برای محکم کاری گونه های مهاجم درختی را 
هم در محوطه کاشت. اعتراض ها یکبار باعث شد 
تا فنس کشی در سال 1401 متوقف شود. برخی 
آن روز، مثل امروز پایان کابوس میانکاله را جشن 

گرفتند. پیمانکار اما در سال 1402 منطقه واگذار 
شــده را کاملًا محصور کرد. نه تنها اجازه نداد که 
مرتع داران به مراتع خود برگردند که یک چشمه 
آب مرتع داران را هم از دسترس آنها خارج کرد.

رئیــس ســازمان حفاظت  علی ســلاجقه، 
محیط زیســت چندین وچندبــار در واکنش به 
ســاخت وســاز شــبانه در میانکاله اعلام کرد 
که پــروژه ای به نام میانکاله را نمی شناســد و 
پردیســان هرگز مجوز چنین طرحی را نخواهد 
داد. همــان زمان بود که ســازمان امور اراضی 
هم اعــلام کرد به  دلیل عــدم پرداخت حقوق 
مرتع داران اراضی حســین آباد توســط متولی 
پتروشیمی و همچنین عدم تحقق دریافت مجوز 
ارزیابی محیط زیستی، اراضی واگذار شده را پس 
می گیــرد. پیمانکار اما تا به امروز اراضی را پس 
نداده اســت. حالا وزارت نفت مجوزش را پس 
گرفته اســت. باوجود این فعالان محیط زیستی 
منطقــه می گویند که پیمانــکار در نامه نگاری 
به ســازمان امور اراضی و دیگر دســتگاه های 
دولتــی اعلام کرده که بیــش از 450 میلیارد 
تومان در اراضی حســین آباد هزینه کرده است. 
ایــن پیمانکار به دنبال آن اســت که درصورت 
کنسل شــدن پروژه، هزینــه را پس بگیرد. این 
اقدام پیمانکار همان سیاســتی اســت که بارها 
کارشناسان امور اراضی در گفت و گو با »ایران«، 

نسبت به آن هشدار دادند.
پیشتر »محمدرشید رستمی« کارشناس منابع 
طبیعی و امور زمین در گفت و گو با »ایران« کاشت 
درخت توسط پیمانکار را راهی دانسته که اجازه 
نمی دهد زمین به عرصه های ملی بازگردد. او در 
توضیح قرارداد های اجازه واگذاری زمین سازمان 
امور اراضی گفته است: »این قرارداد به شکلی است 
که اگر طرف قرارداد هزینه ای در عرصه واگذارشده 
انجام بدهد و هزینه هم در راســتای اجرای طرح 
باشــد. در زمان فســخ قرارداد، این اقدام توسط 
کارشناس رســمی صورت برداری و تأمین دلیل 
شده و هزینه انجام شــده توسط پیمانکار باید از 
ســوی دولت پرداخت شود.« رستمی با توجه به 
اینکه دولت توان تأمین مالی این قرارداد را ندارد، 
می گوید: »برای اجرای این بند قرارداد، دولت از 
محل »مجری جانشین« هزینه طرح را به مجری 

یا پیمانکار هزینه پرداخت می کند.«

اتفاقخوببرایمحیطزیست

او غرس نهال و 
حصارکشی و... 
را احداث اعیانی 
می داند و درباره 
فعالیت شبانه روزی 
پیمانکار گفته است: 
»این شدت و حدت 
پیمانکار برای این 
است که عرصه قابل 
برگرداندن نباشد.«

  قرار گرفتن ایران بین 10 کشور برتر دنیا با استراتژی 
ملی هوش مصنوعی

»همان طور که مقام معظم رهبری فرمودند که ایران باید در حوزه 
هوش مصنوعی جزو 10 کشور برتر دنیا قرار بگیرد و در این باره 
باید گفت که هر جامعــه ای می تواند در آینده هوش مصنوعی را 
به دست آورد و قرار گرفتن بین 10 کشور برتر دنیا شدنی است 
و در این زمینه نیازمند اســتراتژی ملی و بومی هوش مصنوعی 

هستیم.«
روح الله رحمانی، عضو هیأت علمی دانشــگاه تهران و از مدیران 
اسبق شرکت های مایکروســافت و آمازون در پژوهشگاه فضای 
مجازی در سومین جلسه از سلسله  نشست های»علوم انسانی و 
فضای مجازی« که با موضوع »آیا رسیدن به قله هوش مصنوعی 
ضرورتی دارد« با بیان مطلب فوق گفــت: اما باید به این موضوع 
فکر کنیم که شرایط امروز هوش مصنوعی چگونه است و چطور 

می توان از آن بهره برداری کرد؟
رحمانی به استراتژی ملی در حوزه هوش مصنوعی اشاره کرد و 
گفت: کشورهای زیادی در دنیا هستند که درباره هوش مصنوعی 
استراتژی ملی دارند. این استراتژی ملی قابل کپی برداری نیست 
و هر کشوری باید استراتژی خاص خود یعنی بومی داشته باشد. 
هوش مصنوعی که در اســتراتژی ملی انتخاب می شود، باید با 

ارزش های جامعه همخوانی داشته باشد.
وی تصریح کرد: به عنوان مثال اســتراتژی ملی امریکا درباره 
هوش مصنوعی با تأکید بر بخش خصوصی اســت. استراتژی 
ملی آلمان در حوزه هوش مصنوعی بر نســل چهارم صنعت 
یعنی روی بخــش کارخانجات )با قدمت ۳00 ســاله در این 
حوزه( متمرکز شده است. ژاپن هم رویه ای مانند کشور آلمان 
درباره استراتژی ملی هوش مصنوعی در پیش گرفته اما بیشتر 
روی شرایط سالمندی کشورش تمرکز کرده است. به عبارتی 

هوش مصنوعی را برای سالمندها می خواهد.
رحمانی افزود: یعنی وقتی در ژاپن یک سالمند با یک عروسک 
هوش مصنوعی صحبت می کند، نباید همین موضوع را برای 
سالمندان خود کپی کنیم؛ چون این برخورد، مناسب فرهنگ 
بومی کشــورمان نیســت. در واقع باید از همه جای دنیا یاد 
بگیریم و در نهایت کار برتر را متناســب با کشــور خود انجام 

دهیم.
وی ویژگی های استراتژی ملی را برشمرد و گفت: اگر استراتژی 
ملی بخواهد موفق باشد، باید چند خصوصیت داشته باشد. اول 
اینکه با ارزش های آن کشــور هماهنگ باشد تا بتوان چرخه 
اقتصاد و چرخه پژوهش ایجاد کرد. قوانین و سیاست های این 

حوزه باید شفاف باشد.
مدیر سابق شرکت مایکروسافت گفت: خبر خوب این است در 
حوزه های مختلفی که در کشور وجود دارد می تواند استراتژی 
ملی ما را تعیین کند اما در این راستا چند گام کلیدی وجود دارد 
که باید مهیا شود. اول اینکه باید مدیران ارشد سازمان متناسب 
با هــوش مصنوعی تربیت شــوند و دارای اهــداف جزئی تری 
باشــیم و به ســمت داده محوری حرکت کنیم؛ جایی که نیاز 
اســت، نیروهای مورد نیاز در هوش مصنوعی استخدام شود و 
همچنین ابزارهای مورد نیاز آن را داشته باشیم تا به درستی از 

آن بهره برداری کنیم.
 رحمانی با تأکید بر اینکه امــروزه هوش مصنوعی هنوز چندان 
پیشرفته نشده است؛ بیان کرد: هوش مصنوعی، فناوری نیست که 
به پایان رسیده باشد بلکه در میانه راه است. شاید احساس کنیم در 
حوزه هوش مصنوعی پیشرفت های زیادی رخ داده است، اما نسبت 
به آنچه در آینده اتفاق خواهد افتاد، پیشرفت محسوب نمی شود. 
آنچه تاکنون در حوزه هوش مصنوعی اتفــاق افتاده می توان به 
هوش مصنوعی غارنشین ها تشبیه کرد اتفاقی که فقط مربوط به 

ایران نیست و در سایر کشورها همینطور است.
به گفته وی، اگر تکنولوژی و علم 27 بخش داشــته باشد، فقط 
دو بخش آن کشف شده است. به عبارتی 9۳ درصد از تکنولوژی 
کشف نشده و به روش های دیگری و در جای دیگری به دست 
می آید. عضــو هیأت علمی دانشــگاه تهران گفــت: به هوش 
مصنوعی از زوایای گوناگون از جمله اقتصاد، آموزش و پرورش، 
دانشگاه، فلسفه و غیره می توان پرداخت. در واقع هوش مصنوعی 
سه حوزه دارد که باید با هم همراه باشند تا موفقیت حاصل شود 
و آن سه شــامل تفکرات و ریاضیات هوش مصنوعی، پالایش 
حجم داده و سخت افزارهاســت. در اولین حوزه یعنی تفکرات 
و ریاضیات هوش مصنوعی در کشورمان مقاله های بسیاری در 
حال انتشار است که روز به روز پیشرفته تر می شود. در 5 سال 
اخیر در حوزه حجم داده )بیگ دیتا( پیشرفت های خوبی بویژه 
در فروشگاه های آنلاین، تاکســی های اینترنتی و غیره بدست 
آمده است که بیش از 10 میلیون کاربر دارند اما در حوزه دیتا 

سنتر به خوبی ورود نکرده ایم.
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   اصل حرف های مورایس منعکس نشده است!

 ژوزه مورایس سرمربی ســپاهان در پایان بازی با پرسپولیس، با 
اشاره به رتبه ســپاهان در جدول لیگ اعلام کرده دعوت از هفت 
بازیکن ســپاهان به تیم ملی باعث به هم خوردن نظم تمرینات 
سپاهان خواهد شد. این موضوع واکنش فدراسیون فوتبال را در 
پی داشت و اعلام شــد: »طبق مقررات فیفا بحث دعوت و حضور 
بازیکنان در اردو و مســابقات تیم ملی از مستند قانونی برخوردار 
است و از سوی دیگر تشــخیص اولویت در مبحث منافع ملی در 
فوتبال به عهده فدراسیون فوتبال به عنوان متولی اصلی در اتخاذ 
تصمیم است. جهت مزید اطلاع، سه بازیکن دعوت شده از سپاهان 
از جوان های خوب و آینده دار فوتبال ایران هستند و دعوت از آنها 
تکریم جوانگرایی باشگاه سپاهان و شــخص آقای مورایس بوده 
است. همچنین سایر بازیکنان دعوت شده، آقایان پیام نیازمند، 
رامین رضاییان، محمد دانشگر و رضا اسدی پای ثابت اردوهای ملی 
بوده اند و دعوت از آنها براساس عملکردشان بوده است. ضمن اینکه 
از سپاهان شهریار مغانلو هم مدنظر کادر فنی بود که با هماهنگی 
پزشک تیم ملی و صلاحدید این بازیکن و بهبودی هرچه بیشتر 
در این مقطع از  وی دعوت نشد. با این حال ضمن محترم شمردن 
دغدغه سرمربی سپاهان، کادر فنی تیم ملی حاضر است از دعوت 
بازیکنان سپاهان در این اردو چشم پوشی کند و در صورت پذیرفتن 
این مسئولیت از سوی ایشان، تمامی این چهره های شایسته جهت 
حضور در تمرینات به باشگاه سپاهان ملحق شوند.« این موضوع با 
پاسخ سپاهانی ها همراه بود و این باشگاه اعلام کرد: »رویکرد باشگاه 
سپاهان همواره حمایت از تیم های مختلف ملی به شمار می رفته 
اســت. مورایس نیز همواره در گفت و گوهای مختلف خود عنوان 
کرده اســت که از تیم ملی حمایت می کند. بر خلاف آنچه بخش 
رسانه ای تیم ملی منتشــر کرده، اصل موضوع سخنان سرمربی 
سپاهان به سرمربی محترم تیم ملی فوتبال منعکس نشده است. 
ایشان در نشست خبری و در حین سؤال خبرنگاری که درخصوص 
عملکرد رضا اسدی، بازیکن باکیفیت تیم سپاهان مطرح شده بود، 
از دعوت هفت بازیکن سپاهان به تیم ملی مطلع شدند و حتی از 
تعداد دعوت شدگان سایر تیم ها نیز اطلاعی نداشتند؛ با این حال، 
ایشان در سخنان خود اعلام کردند که از خوشحالی بازیکنان تیم 
سپاهان خوشحال خواهند بود و به نظر می رسد بخشی از سخنان 

ایشان تقطیع شده است!

   عبدی: تاریخ بعدی المپیک را نوجوانان رقم خواهند زد
تیم ملی فوتبال نوجوانان کشورمان از ســاعت 15:۳0 امروز در 
دومین بازی اش در جام جهانی زیر 17 سال که در اندونزی در حال 
برگزاری اســت، به مصاف انگلیس خواهد رفت. یوزهای نوجوان 
کشورمان در حالی در این دیدار حساس به میدان می روند که در 
بازی قبلی خود دست به کاری بزرگ زدند و موفق شدند تیم مدعی 
برزیل که سابقه قهرمانی جام جهانی دارد را با نتیجه ۳-2 شکست 
دهند و دست به شگفتی ســازی بزنند. حالا همه علاقه مندان به 
فوتبال ایران امیدوارند نوجوانان ایران بتوانند انگلیس را هم از پیش 
رو بردارند. تیمی که در بازی قبلی اش با نتیجه 10 بر صفر مقابل 
نیوکالدونیا به پیروزی رســیده و قطعاً حریف دشواری محسوب 

می شود.
در این میان حسین عبدی، سرمربی تیم ملی کشورمان در مورد 
وضعیت شاگردانش در آســتانه دیدار مقابل انگلیس، گفت: »ما 
دقیقاً پس از بازی برزیل کار مربوط به بازی دوم را آغاز کردیم. البته 
بچه ها واقعاً خسته بودند و با کمی ریکاوری دیرتر خوابیدند. اعضای 
کادر فنی هم خسته بودند اما می خواهم یک واقعیت را بگویم؛ من 
تا 6 صبح فردای بازی برزیل بیدار بودم و بازی انگلیس را ده ها بار 
دیدم و ســاعت 11 تمرین ریکاوری برگزار شد. زندگی همچنان 
ادامه دارد. با این وصف، دوشنبه شب )دیشب( هم نخواهم خوابید 
و امیدوارم سه شنبه )امروز( هم روز خوبی برای فوتبال ایران باشد.«

او در مورد مهم تریــن تماس های اخیر، عنوان کــرد: »خیلی از 
دوستان لطف داشتند و تماس های محبت آمیزی داشتم. از مهدی 
تاج تا امیر قلعه نویی، بازیکنان تیم ملی، دوستان و خانواده که برای 
من همه زندگی ام محسوب می شوند اما یک روایت جالب توجه را 
بازگو می کنم. قبل از بازی برزیل تماس فوق العاده ای گرفته شد. 
یکی از دوستان در حرم امام حسین)ع( بود و درست در رختکن 
تماس تصویری گرفت. ما از دور به امام حسین)ع( سلام کردیم و از 
خدا خواستیم که بتوانیم دل مردم را شاد کنیم. در واقع ما از همان 
رختکن راهی حرم حضرت امام حســین)ع( شدیم. خدا را شکر 
می کنم که در گام اول موفق بودیم اما باز هم تکرار می کنم هنوز 
کار خاصی انجام نداده ایم. کلًا ما در رختکن تیم همیشه شرایط 
خاصی داریم. در همین مســابقه با برزیل، مسائل روحی و روانی 
خاصی مطرح شــد. بازیکنان ابتدا گریستند، بعد همه خندیدند، 

بعد هیجانی شدند و بعد به زمین رفتند.«

بوروسیادورتموند صعود خود از گروه مرگ را قطعی کرده اما نقش مهمی 
در صعود تیم دیگر از گروه ٫ دارد و ساعت 2۳:۳0 امشب در آخرین بازی 
مرحله گروهی میزبان پاری ســن ژرمن اســت. در حالی که تیم آلمانی 
با یک تســاوی از صدرنشینی در گروه مطمئن می شــود، کار صعود تیم 
لوییس انریکه با هر چیزی جز پیروزی، به اما و اگر می کشــد. دورتموند 
بعد از باخت 2-0 به پاریســی ها در آغاز ماجرایش در گروه مرگ، اعتبار 
اروپایی خود را بازیافته و با ســومین برد متوالی اش در دور پنجم بازی ها 
از صعود اطمینان یافت. تیم ادین ترزیچ  دو هفته قبل دیوار ســن سیرو 
را فرو ریخت و ۳-1 برنده شد. تیمی که از 15 امتیاز ممکن در این گروه 
فوق العاده سخت 10 امتیاز گرفته به شایستگی صعود کرده اما فاصله سه 
امتیازی با پاریسی ها به معنای آن اســت که می توانند صدر جدول را از 
دست بدهند اگر به پاریسی ها ببازند. بازی های اخیر خانگی دورتموند در 

لیگ قهرمانان، آنها در چهار بازی آخرشان در وستفالن گل نخورده اند که 
در تاریخ باشگاه بی سابقه بوده اما ماه دسامبر برای دورتموند خوش یمن 
نبوده. ابتدا با بایرلورکوزن، مدعی قهرمانی بوندس لیگا مســاوی کردند، 
بعد به وسیله اشتوتگارت از جام حذفی آلمان کنار رفتند و شنبه در خانه 
۳-2 به لایپزیگ باختند در دیداری که اخراج دقیقه 15 متز هوملز نقش 
پررنگی در روند و نتیجه بازی داشــت. آنها با 11 امتیاز اختلاف نســبت 
به لورکوزن صدرنشــین در رده پنجم قرار دارند. دراین میان، یک اتفاق 
داوری در بازی دو هفته قبل PSG امیدهای تیم ثروتمند فرانسوی برای 
صعود را زنده نگه داشت. نیوکاسل در آســتانه یک برد تاریخی در پارک 
دوپرنس بود که درآخرین لحظات خطای هند بازیکن این تیم گرفته شده 
و امباپه گل تساوی را زد تا سرنوشــت صعود پاریسی ها دست خودشان 

باشد. 

کیومرث هاشمی وزیر ورزش و جوانان، دیروز 
با حضور در محل تالار شــهدای دانشکده علوم 
ورزشی و تندرســتی دانشــگاه تهران نشستی 
صمیمی با دانشــجویان داشت و به سؤالات آنها 
پاســخ داد. او در این نشســت، با اشاره به اینکه 
خیلی خوشحال هستم که در جمع دانشجویان 
و اساتید علوم ورزشی و تندرستی هستم، گفت: 
»همواره از نظرات کارشناســان ورزشــی بهره 
برده ام و معتقد هستم که نظرات این کارشناسان 
برای ورزش کشور بسیار راهگشا است و امیدوار 
هســتم چنین نشست هایی مســتمر باشد و در 
استان های مختلف نیز جلساتی را با کارشناسان 
ورزش هر اســتان برگزار می کنم. دیدار جامعه 
ورزش بــا مقــام معظم رهبری بســیار اثرگذار 
بود و همــه متوجه نگاه رهبــری به ورزش در 
ابعاد مختلف شــدند. ایشان تأکید کردند که اگر 
می خواهیم ایران قوی داشته باشیم، باید ورزش 
قوی داشــته باشــیم و طرح این مســأله نشان 

می دهد که تا چه حد ورزش اثرگذار است.«
وزیر ورزش و جوانان با تأکید بر اینکه امیدوار 
هســتیم شــاهد حضور غیرورزشی ها در ورزش 
نباشــیم، عنوان کــرد: »با تغییــرات در آینده، 
بحث آموزش را تقویت و از ظرفیت دانشــگاه ها 
اســتفاده می کنیم. بعضاً فلان فرد سیاسی فشار 
آورده تا یک ورزشــگاه در شهرستان متبوعش 
ســاخته شود و بعد متوجه شده اند اساساً در آن 
شــهر فوتبال مســتعد نیست و در عین حال در 
شــهری مانند انزلی که در رشــته فوتبال بسیار 
مســتعد است ورزشگاه مناســبی ساخته نشده 

و امیدوار هســتیم تا پایان سال شاهد پیشرفت 
طرح آمایش ســرزمینی باشیم و حتی اگر یک 
فرد سیاسی از بالا به بنده به عنوان وزیر ورزش 
و جوانان نیز فشار آورد و توصیه کرد به او پاسخ 
دهم که وزارت ورزش و جوانان بر اســاس طرح 
آمایش ســرزمینی و قانــون وظایف و اختیارات 
وزارت ورزش و جوانان کار خود را پیش می برد.«

هاشــمی با اشــاره به اینکه وزارت ورزش و 
جوانان مگر می تواند تیمداری کند؟ یادآور شد: 
»وزارت ورزش وظیفه ای برای تیمداری ندارد در 
حالی که ســال هاست تیم های فوتبال استقلال 
و پرســپولیس را مدیریت می کنــد، آن هم در 
شــرایطی که قانون اجــازه نمی دهد حتی یک 
ریال برای این تیم ها هزینه کنیم. البته استقلال 
و پرســپولیس تا پایان سال به بخش خصوصی 
واگذار می شوند. این اتفاق در حد شعار نخواهد 
بود و عملیاتی می شود و به عنوان یک دستاورد 
بزرگ با راهکارهای ســازمان خصوصی ســازی 
مدنظر قــرار می گیرد و یــک خدمت بزرگ به 
ورزش اســت و باعث می شــود وزارت ورزش و 
جوانان بــه دیگر وظایف اصلــی وزارت ورزش 
بپــردازد؛ همه این شــرایط باعث شــده وزارت 
ورزش و جوانان از وظایــف خود مانند عمومی 

کردن ورزش غافل بماند.«
وزیــر ورزش و جوانان بــه بحث حق پخش 
هم پرداخت: »حــق پخش تلویزیونی در ورزش 
حرفه ای بیش از 60 درصد را به خود اختصاص 
داده اما آیا ورزش کشــور از این سهم برخوردار 
است؟ خیر. موضوع مهم دیگر قانون کپی رایت 

است اما حتی اســتقلال و پرسپولیس به عنوان 
باشگاه های بزرگ کشور فاقد این مزیت هستند 
و باید به عنوان قانون از ســوی مجلس شورای 

اسلامی مدنظر قرار گیرد.«
او در ادامــه به اینکه طرح شــهرک مدال در 
دســتورکار قرار گرفته و زمین به صورت رایگان 
در اختیار وزارت راه و شهرســازی قرار می گیرد 
و قهرمانان واجد مدال به صورت رایگان صاحب 
واحد مســکونی می شوند، اشــاره کرد: »صنعت 
ورزش موضوع مهمی اســت که در ورزش دنیا 
مطرح می شــود و مــا نیز به صــورت جدی به 
این مســأله توجه داریم اما تــا زمانی که نظام 
باشــگاه داری تهیه و بــه قانون تبدیل نشــود 

نمی توانیم به هدف اصلی برسیم.«
هاشــمی ادامه داد:»وزارت ورزش استقبال 
می کنــد کــه دانشــجویان به منظــور تقویت 
مهارت ها در دوره های کارورزی شــرکت کنند. 
در حال حاضر ۳2 هزار و 500 باشگاه در کشور 
وجود دارد که 90 هزار شــغل ورزشی در آنها 
ایجاد شــده و ایجاد 1۸ هزار شــغل دیگر نیز 
در دســتورکار قرار گرفته است. همچنین باید 
نظامی تألیف شــود که وضعیت حقوقی مربیان 

قرار گیرد.« مدنظر 
وزیر ورزش و جوانان با اشاره به اینکه در قالب 
ماده ۸۸ برخی اماکن ورزشی به بخش خصوصی 
واگذار شده و بخشی نیز در اختیار دولت است، 
اعلام کرد: »به دنبال آن هستیم که دانشجویان 
تربیت بدنی به صــورت رایگان و نیم بها از این 

اماکن ورزشی استفاده کنند.«

وزیر ورزش 
و جوانان با 
تأکید بر اینکه 
امیدوار هستیم 
شاهد حضور 
غیرورزشی ها در 
ورزش نباشیم، 
عنوان کرد: »با 
تغییرات در آینده، 
بحث آموزش را 
تقویت و از ظرفیت 
دانشگاه ها استفاده 
می کنیم.

هاشمی:اینبارشعارنیستوعملمیشود

تعیینتکلیفگروهمرگدرآلمان
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از دست دادن چشم به خاطره تخت آی.سی.یو
سرگرم پر کردن فرم مقابل کانترپرســتاری بوده که ناگهان مشتی 
بر صورتش فرود می آید، سرش گیج می رود و به زمین می افتد. دنیا 
جلوی چشــمانش تیره و تار می شود. از شــدت درد نمی تواند روی 
پایش بایســتد. همکارانش برای کمک و جلو گیری از آسیب بیشتر 
به سراغش می آیند و با مداخله حراســت و ورود پلیس، فرد خاطی 
دستگیر می شود. حتی یادآوری آن روز تلخ هم برایش سخت و درد 
آور است، روزی که باعث شد برای همیشه بینایی یکی از چشمانش را 
از دست بدهد. او »عبدالوهاب دانش نیا« سوپروایزر بیمارستان شهید 
بهشتی یاسوج است. با وجود از دست دادن بینایی یکی از چشمانش 

همچنان به مردم خدمات می دهد. درباره روز حادثه به »ایران«
می گوید: »بیمارستان شهید بهشتی یاسوج در گذشته مرکز تروما 
بود و بیمارانی که بر اثر حادثه دچار آسیب می شدند اکثراً به این مرکز 
برای درمان منتقل می شدند. سال ۸9 پرستار بخش آی سی یو بودم 
و مثل هر روز در حال چک کردن علائم بیماران و رسیدگی به آنها، در 
همان لحظه مریض بد حالی را به بخش ICU منتقل کردند که نیاز به 

مراقبت های ویژه داشت.«
این پرستار ۳۸ ســاله ادامه می دهد: »تمام تخت های بخش پر بود و 
باید بیمار بدحال را جایگزین فردی می کردیم که شرایط پایدارتری 
داشت. با دستور پزشک متخصص یکی از بیماران را که شرایط مساعد 
و پایداری داشــت، به بخش منتقل کردیم تا تخت ICU را به مریض 
بدحال دهیم. هنگامی که همراه مریض از جابه جایی بیمارش از آی 
سی یو به بخش مطلع شــد، اعتراض کرد و با داد و بیداد وارد بخش 
مراقبت های ویژه شد تا دستگاه هایی را که به بیمار بد حال وصل کرده 
بودیم جدا کند و بیمار خودش را دوباره به ای ســی یو بازگرداند. آن 
زمان مسئول بخش بودم. جلوی او را گرفتم تا آسیبی به دیگر بیماران 
وارد نکند و برایش توضیح دادم که شرایط بیمار شما پایدار است و با 
دستور پزشک متخصص او را به بخش منتقل کرده ایم. همراه بیمار 
را از بخش مراقبت های ویژه خارج کردم تا آرامش به محیط بازگردد. 
نمی دانم چه اتفاقی افتاد که بازگشــت و با مشت، محکم به صورتم 
کوبید به طوری که با چند بار عمل جراحی در بیمارستان فارابی تهران 
نتوانستم آسیبی را که به یکی از چشمانم وارد شد درمان کنم و برای 

همیشه یکی از چشمانم روی نور بسته شد.«
 اول آموزش، دوم مجازات بازدارنده

از دانش نیا، با توجه به تجربه 16 ســاله ای که در کار پرستاری دارد، 
دربــاره علت این نوع تنــش میان همراهان بیمار و پرســنل و کادر 
درمان پرســیدم، او گفت: »علت این امر، آگاهی نداشتن همراهان 
بیمار نسبت به شرایط بیمارشــان است. مردم تصور می کنند وقتی 
به مراکز درمانی مراجعه می کنند اولویت با آنهاســت، در صورتی که 
کادر درمان بر اساس شرایط بیماران نسبت به درمان اقدام می کنند. 
ما نمی گوییم در سیستم بهداشت و درمان هیچ کمبودی نیست، اما 
همواره سعی کرده ایم با وجود کمبود نیرو به نسبت بیماران، بهترین 

عملکرد را داشته باشیم.«
دانش نیا با اشاره به اینکه بیماران به محض ورود به بیمارستان در تریاژ 
سطح بندی می شوند، عنوان می کند: »همراه بیمار با توجه به نگرانی 
که از شــرایط بیمارش دارد باید آگاه شود. اگر پرستاران چند دقیقه 
وقت بگذارند و برای همراه بیمار درباره وضعیت بیمار، روند پذیرش و 
پروسه درمان توضیح دهند، می توانیم آرامش را به همراه بیمار منتقل 
کنیم و جلوی تنش های احتمالی را بگیریم. اما نباید از این نکته غافل 
شد که گاهی همراهان نمی خواهند هیچ توضیحی را قبول کنند و با 
شلوغ کاری حتی روند درمان مریض شان را هم دچار وقفه می کنند. 
در آن شرایط است که بحث بالا می گیرد، شعله های خشم افروخته 
می شــود و در آخر موضوع به کتک خوردن پرسنل بیمارستان ختم 

می شود.«
به گفته این پرســتار بیمارستان یاسوج، آنچه که سبب جلوگیری از 
این تنش ها و ضرب و جرح ها می شــود، اول آموزش و دوم مجازات 

بازدارنده است.
او می گوید: »محیطی که ما در آن کار می کنیم به ذاته تنش زاســت 

و برخی از همراهان بیماران به دنبال دعوا و جنجال هســتند. باید با 
مجازات های بازدارنده جلوی این گونه تنش ها گرفته شود. چه ایرادی 
دارد شبکه سلامت رســانه ملی، درباره بخش اورژانس و سختی کار 
پرستاران مستند بســازد و فرهنگسازی کند و به مردم آموزش دهد 
که در شرایط بحرانی ابتدا باید خونسرد باشند و بگذارند کادر درمان 

وظیفه شان را انجام دهند.«
 توجیه همراه بیمار برای جلوگیری از تنش بسیار تأثیرگذار است

درست یک ماه بعد از حادثه بیمارستان شهید بهشتی یاسوج در سال 
۸9 که منجر به آسیب چشم یکی از پرستاران بخش آی سی یو شد، در 
نزاع دیگری، صالح رخشان مسئول بخش اورژانس همان بیمارستان 
مورد حمله قرار می گیرد و او نیز از ناحیه چشم دچار آسیب می شود. او 
برای حمایت از همکاران خانم و اینکه آنان مورد خشونت قرار نگیرند، 

در درگیری مداخله کرد و آسیب دید.
رخشان، با یادآوری آن روز به »ایران« می گوید: »مرخصی گرفته بودم 
اما چون مســئول بخش اورژانس بودم برای سرکشی به بیمارستان 
رفتم تا در روند کار باشم که ناگهان صدای درگیری و دعوا در اورژانس 
بلند شد. چند نفر با پرستاران خانم بحث می کردند و کار به تنش و دعوا 
کشید. برای اینکه خانم های پرستار آسیبی نبینند و برای جلوگیری از 
کتک کاری، مداخله کردم که در همین گیرودار با جسمی سنگین به 
صورتم کوبیدند که باعث آسیب به چشمم شد اما خوشبختانه با چند 

عمل جراحی بهبود پیدا کردم.«
این پرســتار 55 ســاله درباره علت بحث و دعوا میان پرســتاران و 
همراهــان بیمار می گوید: »آن روز بیمار ترومایی را به بیمارســتان 
می آورند و همراهان بیمار که ســه مرد و یــک زن بودند دور بیمار را 
شلوغ می کنند و این مانع خدمات رسانی به بیمار می شود. پرستار به 
آنها می گوید لطفاً دور مریض را خلوت کنید تا بتوانیم کارمان را انجام 
دهیم، اما آنها همچنان در دست و پای پرستار بودند که بحث بینشان 

بالا می گیرد.«
او که ۳0 سال تجربه پرســتاری دارد، درباره علت تنش میان بیمار 
و پرســنل درمان عنوان می کند: »گاهی اوقات مریض ها خودشان 
را بدحال نشــان می دهند! مثلًا مواردی بوده که بیمار خودش را به 
بیهوشی زده در صورتی که هوشیار است. این را من پرستار می فهمم 
اما همراه مریض نمی داند و با نگرانی پیگیر مداوای ســریع بیمارش 
است. این وظیفه ماست که همراه بیمار را قانع کنیم و به او اطمینان 

دهیم که بیمار در چه شرایطی است و نگرانی را از او دور کنیم.«
رخشان می گوید: »همیشــه به پرستاران بخش خودم می گویم اگر 
در اتاق احیا مریضی فوت کرد، کســی حق ندارد بخندد و یا صورت 
خوشحال داشته باشد. باید به بیمار و همراهش احترام بگذارید و در 
خروج از اتاق چهره ناراحت داشــته باشید و به همراه مریض تسلیت 
گفتــه و او را به آرامش و صبر دعوت کنید. بــا زبان و کلام می توانیم 

تسکینی بر درد همراه مریض در آن شرایط باشیم.«
 آموزش؛ حلقه مفقوده میان مردم و کادر پرستاری

او به این نکته اشــاره می کند که تنش بین همراه بیمار و کادر درمان 
در اکثر اوقات دو طرفه اســت و هر دو طرف باید نســبت به رفتار با 
هم آموزش ببینند. هم پرســتاران باید بدانند چطور با کلامی نافذ و 
تأثیرگذار همراه مریض را آرام کننــد، هم به مردم باید در مواجهه با 
شــرایط بحرانی و تنش زا آموزش داده شود تا خود را کنترل کنند و 
با آرامش پیگیر امورات درمانی شوند. رخشان با بیان مثالی توضیح 
می دهد: »مریضی با تشخیص اولیه آپاندیس به بیمارستان ما منتقل 
شد و درد شدیدی داشت. همراه مریض مدام به پرستار می گفت، لطفاً 
برایش مسکن بزنید تا درد نکشــد و پرستار می گفت نه، بیمار شما 
نیازی به مسکن ندارد. دیدم چند بار همراه مریض این درخواست را 
با پرستار مطرح کرد. به پرستار گفتم چرا برایش توضیح نمی دهید 
که چرا این بیمار به مســکن نیازی ندارد. اگر علتــش را بداند دیگر 
درخواستش را تکرار نمی کند. پرستار پیش همراه بیمار رفت و به او 
گفت که اگر مسکن برایش تزریق کنیم، اگر درد مرتبط با آپاندیس 
باشد سبب مخفی شدن علایم بیماری می شود و تشخیص آپاندیس 
برای پزشک سخت می شود، پس باید کمی تحمل کند. دیدم همراه 
مریض به بیمارش گفت که کمی تحمل کن تا پزشک بعد از معاینه 
دســتور جراحی را صادر کند. به همین راحتی فرد قانع شد و دیگر 

سراغ پرستار برای تزریق مسکن نرفت.«
 آموزش بــه کادر درمان در زمینه ارتباط با بیمار و همراهانش باید از 

دانشگاه شروع شود
رخشان می گوید: »آموزش به کادر درمان و پرستاری در این زمینه 
باید از دانشگاه شــروع شــود. افراد باید بدانند اگر اعصاب ضعیفی 
دارند وارد این حرفه نشوند. فردی که وارد شغل پرزحمت و حساس 
پرســتاری می شــود، باید بداند چطور از زبان و کلام، برای بیمار و 
همراهش اســتفاده کند تا بار استرس و اضطراب را در محیط کارش 

کاهش دهد. 

نهضت ادبی خاطره نویســی در ادبیات مقاومت فلســطین که بخش انکارناپذیری از تاریخ 
شفاهی سرزمین های اشــغالی را هم شامل می شــود، از همان ابتدای شکل گیری ادبیات 
مقاومت در این ســرزمین مقدس تا به امروز دستاورد چندانی نداشته و برای این خلأ بزرگ 
تاریخی دلایل متعددی را می توان برشمرد. از جمله، نبود مراکز فرهنگی و ادبی مرتبط با این 
موضوع متمرکز در داخل سرزمین های اشغالی و همچنین نداشتن دسترسی آسان به افرادی 
که خاطراتی از سال های اولیه اشــغال این سرزمین توسط رژیم غاصب صهیونیستی دارند، 
چرا که بسیاری از ساکنان اصلی و فلسطینی این سرزمین مقدس از همان سال های نخست 
اشغال این کشور، آواره شده، جا و مکان مشخص و متمرکزی در طول این سال ها نداشته اند 
که بشود به راحتی به آنها دسترسی داشــت و گنجینه ای از خاطرات دست اول و مستند را از 
زبان این افراد که در اصل  شاهدان اصلی واقعه اشغال سرزمین فلسطین بوده اند ثبت، ضبط 
و مکتوب کرد تا به عنوان ســندی قابل دفاع و ماندگار از اشغالگری توسط رژیم صهیونیستی 
برای نسل های آینده فلسطینی ها و حتی مسلمانان و دیگر ملت های جهان باقی بماند. با این 
حال، معدود مراکز فرهنگی و رسانه ای در خارج از سرزمین های اشغالی در زمینه گردآوری 
و انتشار خاطرات رانده شدگان از سرزمین فلســطین دست به کار شده و برخی از این مراکز 
دستاوردهای قابل توجهی هم در این بخش داشته اند. از جمله، خبرگزاری قدس )قدسنا( در 
کشورمان که بااســتفاده از حضور و تجربه  خبرنگاران خود در غزه و نوار باختری و همچنین 
اردن و سوریه، سلسله گفت وگوهایی با تعدادی از فلسطینی های شاهد غصب این سرزمین 
توســط صهیونیســت ها انجام داده و حاصل این گفت وگوها را در قالــب کتاب »تا فراموش 
نشوی« باعنوان فرعی: خاطرات رانده شدگان سرزمین فلسطین، تهیه و منتشر کرده است. 
کتاب حاضر دربردارنده مصاحبه و گفت وگو با فرزندان فلسطین است فرزندانی که اغلب آنها 
در سال 194۸ با ترفندهای گوناگون نظامی و سیاسی اشغالگران و ضعف و انفعال دولت ها و 
ارتش های عربی، از سرزمین آبا و اجدادی خود اخراج و آواره و در نقاط مختلف داخل یا خارج 
فلسطین اردوگاه نشین و جیره خوار سازمان ملل شدند. این مصاحبه ها از زبان فلسطینی های 
ســالخورده  ای اســت که اکنون عمری بین 75 تا 90 ســال دارند و هنگام اشغال سرزمین 
فلســطین سنی بین 10 تا ۳0 سال داشتند و شاهد نحوه اشغال سرزمین فلسطین و آوارگی 
صدهاهزار آواره فلســطینی بودند. علاوه بر این، کتاب به بررسی شیوه ها و شگردها و اهداف 
اشغال، اســتثمار، قیمومیت، ماهیت مجامع بین المللی ترور، ارعاب رژیم صهیونیستی هم 
می پردازد. کتاب حاضر مستند به مشاهدات زنان و مردانی است که در اشغال فلسطین، خود 
به چشم دیده اند که چه بر این ســرزمین رفته و چگونه آنها را آواره کرده اند. بنابراین، یکی از 
ویژگی های کتاب »تا فراموش نشوی« این است که شایعات ساخته و پرداخته سرویس های 

خبری صهیونیسم برای شبهه افکنی در اذهان جهانیان را خنثی می کند.

  ادوارد سعید، روشنفکر فلسطینی کسی اســت که برای احقاق حقوق مردم کشورش وارد 
مبارزه های اندیشــه ای و کلامی متعددی شد که آن را بخشــی از رسالت روشنفکری خود 
می دانست. حمید عضدانلو در پیشگفتار کتاب »نقش روشنفکر« که در سال 1۳77 ترجمه 
شده نیز وجوه جدیدی از شخصیت روشنفکر سعید را معرفی می کند. از دیدگاه او، سعید یکی 
از جنجالی ترین روشــنفکران معاصر بود که بحث های زیادی داشت و اندیشه های مختلفی 
را برانگیخت. شــهامت، اســتقلال فکری در تحقیق و همدردی نسبت به افراد تحت فشار از 
جمله ویژگی های بارز شــخصیتی ادوارد سعید بود. پرسش هایی که سعید مطرح می کرد به 
پرسش های دشوار معروف بودند یعنی پرسش هایی که پاسخ قطعی و جهان شمول برایشان 
وجود نداشت. روشنفکر کیســت؟ روشنفکر واقعی کدام است؟ روشنفکر چه نقشی باید ایفا 
کند؟ روشنفکر چه رابطه ای باید با ساختار قدرت و جامعه داشته باشد؟ آیا باید روشنفکران 
را جدی گرفت؟ آیا روشنفکران به حقیقتی پی برده اند که عموم مردم از آن غافل اند؟ سعید 
برای پاســخگویی به این پرسش ها به متفکرانی مانند آنتونیو گرامشی، میشل فوکو، ژان پل 
سارتر و آدورنو متوسل می شد.ادوارد ســعید با بهره گرفتن از ادبیات تطبیقی به بحث های 
خود قدرت بخشــید و سعی کرد راه درست اندیشیدن را بیاموزد. مهم ترین چیزی که سعید 
در وجوه شــخصیتی یک روشــنفکر ملامت می کرد، چیزی بود که باعث می شد روشنفکر 
از پرداختن به مشــکلات، طفره برود. سعید علاقه زیادی داشــت به اینکه به مسائل عینی 
اجتماعی بپردازد. او از روشنفکران انتظار داشت اخلاقی جهانشمول و تا حدودی مذهبی را 
رعایت کنند. سعید سعی می کرد نقش جهانشمولی را بر دوش روشنفکر بگذارد به نحوی که 
روشنفکر به فراسوی مرزهای خود برود.آنطور که در کتابی مانند نقش روشنفکر آمده است، 
اندیشه سعید بشدت تحت تأثیر میشــل فوکو قرار داشته است با اینکه در تعریف روشنفکر، 
سعید و فوکو اختلافات فراوانی داشتند. سعید در شرق شناسی باب دیگری می گشاید و سعی 
می کند به مســأله گفتمان بپردازد. همان طور که فوکو گفته بود شرق شناسی درک نخواهد 
شــد مگر اینکه به صورت گفتمان درآید. ســعید و فوکو هر دو گفتمان را در پیوند با قدرت 

تعریف می کردند.
شــاید بیشــترین آزار را ســعید نه از آنان که خانه اش را ویران کردند بلکه از آن دســته از 
روشنفکران دید که کنار گود نشســتند و به امور مربوط به منافع و مصالح عمومی واکنشی 
نشان ندادند. سعید باور داشت روشنفکر باید به اصول اخلاقی و قضاوت اخلاقی مسلح باشد. 
سعید جزو معدود کســانی بود که جسارت داشــت بگوید قرارداد صلح با اسرائیل، در واقع 
حاکمیت اسرائیل بر فلسطین را تثبیت می کند؛ ادعایی که ثابت شد و کسی نتوانست برای 

جلوگیری از سلطه اسرائیل کاری انجام دهد.

 خاطره گویی فلسطینیان برای
پیشگیری از فراموشی

جایگاه فلسطین در اندیشه 
ادوارد سعید


